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ОЦІНКИ ДІЯЛЬНОСТІ ВЛАДНИХ СТРУКТУР 
ЄВРО-2012 В УКРАЇНІ 
 

Євро-2012 переступило екватор. Ще не один день, місяць, рік будемо 
згадувати цю подію як непересічну, знакову, етапну у нашому житті. Було б 
спрощенням говорити, що Євро-2012 подарувало нам лише можливість мати 
європейські стадіони, дороги, летовища, готелі, західні інвестиції, бачити 
спортивних зірок екстра-класу і вчитися у них футбольного мистецтва. Ми 
здобули значно вагоміший капітал – неймовірно теплі почуття світу. Так, 
Захід косо дивився на наших політично безпардонних «вождів», за винятком 
данського кронпринца, ігнорував запрошення відвідати матчі на наших 
аренах. Але як швидко і легко розтопляли цю кригу мотивованого недовір’я 
мільйони рядових українців – без будь-якої «рознарядки» зверху! І робили 
вони це своєю гостинністю, доброзичливістю, любов’ю.  

 Головний результат Євро-2012 в Україні можна порівняти із «ефектом 
помаранчевого Майдану» – ті ж світлі обличчя, благородні пориви, 
атмосфера радості, новий приплив гордості за свою країну. Ми вкотре 
приголомшили чужоземців своїм людинолюбством – і, хотілось би вірити, 
коли постане питання про прийом у велику євросім’ю, нам це зарахується. 

 Попри всі складнощі, ми довели, що дотримуємось слова. Що входимо 
у когорту цивілізованих, висококультурних, толерантних держав. Бульварна 
західна преса лякала своїх співвітчизників українським расизмом – а ми 
показали інтернаціоналізм, як би хто іронічно не ставився до цього слова. До 
нас їхали з наїжаченим виглядом, а поверталися зі райдужними обличчями. І 
не хотіли покидати Україну! УЄФА боялася надто дорогих готелів, а чимало 
звичайних киян, харків’ян, донеччан, львів’ян пропонували гостям свої 
помешкання безкоштовно.  

 Євро-2012 підігнало наш поступ. Зробило чистішими наші тротуари, 
делікатнішими продавців, водіїв маршруток, коректнішими – людей у 
погонах і без них. На заміну побутовому хамству спонтанно приходила 
ґречність. За цих два євротижні ми стали кращими – у всіх відношеннях. Від 
нас віддає більшим позитивом – хоч якими проблемними не видавалися би 
будні. Досвід чемпіонату підготував нас до інших масштабних подій.  

 Ми якісно змінилися. Хотілося б, щоб ці зміни сталися і у душах 
наших верховодів. Можливо, Євро-2012 навчить їх європейських правил 
гри, шанування євроцінностей, звички обходитися без помпи, манірності. 
Згадайте: за матчами у Львові, Донецьку, Києві стежив з ложі почесних 
гостей президент УЄФА. Але йому і в голову не приходило попросити, щоб 
про його присутність оголосив диктор. І футбол від цього не став гіршим.  

 Євро-2012 спонукало багатьох іноземців вчити українську, 
повторювати слова нашого гімну, заносити назви наших міст у свої 
туристичні записники. Не чиновники, а простий люд змусив Європу зняти 
капелюха перед нами. Як там сказав М. Платіні: Україна і Польща 
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перемогли, хоча і не пройшли у чвертьфінал. Тісніше сусідське братання з 
нашими друзями на Віслі – ще один плюс від нашої з ними спільної акції. 

 Ми можемо нарікати на деякі комунальні незручності, спричинені 
великим потоком єврогостей. Справедливо ганьбимо торгашів, які подекуди 
підігнали ціни на свої товари і послуги. Розпікаємо наших телевізійних горе-
функціонерів, які додумалися жодного разу не показати гру нашої 
національної збірної на Першому Національному. Але все це якось само 
собою відходить на задній план при згадці про те, що ми набули з Євро-2012  
(Фаріон І. Дякуємо, Європо, за наданий нам шанс! // Високий Замок 
(http://www.wz.lviv.ua/articles/107359). – 2012. – 21.06). 

 
* * * 

Укрпошта випустила восьму фінальну марку – поштовий блок «Україна 
вітає Євро-2012», присвячену  футбольному чемпіонату. Урочисте 
спецпогашення відбулося на Софійській площі столиці, за участі віце-
прем’єр-міністра України – міністра інфраструктури України 
Б. Колеснікова.  

З нагоди випуску останньої марки до Євро-2012 в Україні встановили 
рекорд – склали найбільшу поштову марку: більше 300 дітей на Софійській 
площі столиці зібрали з 208 елементів марку-пазл площею 208 кв.м.    

«Чемпіонат Європи з футболу Євро-2012 дав нам унікальний шанс 
показати Україну світові як надзвичайно гостинну державу. А такі акції, як 
нинішня, презентують креативність українців, запрошують долучатися до 
історії, культури та мистецтва нашої країни. Сьогодні ми стали 
європейським центром спортивного туризму і прагнемо стати ще й центром 
туризму культурного. А показати нам є що. І українська марка тому 
яскравий приклад», – сказав Б. Колесніков. 

Щойно марку було складено, представники Книги рекордів України 
зафіксували рекорд та вручили відповідний диплом генеральному директору 
державного поштового підприємства О. Плотніковій.  

 Поштовий блок № 100 «Україна вітає EURO-2012» складається з трьох 
марок розміром 29,58х57,42 мм та 31,32х57,42 мм. Номінал кожної марки – 
13,80 грн. Тираж блоку – 30 тис. примірників. Формат блоку – 110х90 мм, 
поля художньо оформлені. Блок – багатоколірний, на зворотній стороні є 
голограма, на полях штриховий код – 4823027133638 (В Україні випустили 
фінальну марку Євро-2012 // Інформаційний центр «Україна-2012» 
(http://ukraine2012.gov.ua/news/182/54788). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

В Украине во время проведения Евро-2012 не произошло никаких 
конфликтов между болельщиками. Об этом сообщил директор турнира 
Евро-2012 в Украине М. Лубкивский. 

«У нас не было никакого инцидента, у нас не было никакого конфликта, 
у нас не было противостояний с участием фанатов. То есть, этот сегмент 
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полностью был подконтролен и ситуация останется такой же в течение тех 
двух следующих матчей, которые еще состоятся в Украине», – отметил 
М. Лубкивский (В Украине во время Евро-2012 не было ни одного острого 
конфликта между болельщиками // Ирта-fax 
(http://irtafax.com.ua/news/2012/06/2012-06-25-52.html)). 

 
* * * 

Украину во время Чемпионата Евро-2012 посетило уже около 900 тыс. 
болельщиков, сообщил директор турнира Евро-2012 в Украине 
М. Лубкивский. 

«По информации коллег пограничников, пассажиропоток пересечения 
границы увеличился на 25 % и сегодня составляет 6 миллионов, начиная с 
5 июня. То есть, где-то около 900 тыс. иностранцев (900 тыс. болельщиков 
посетили Украину)», – сказал М. Лубкивский во время посещения фан-
посольства на Бессарабской площади в Киеве. 

Он добавил, что из этого числа большинство иностранцев ехали для 
посещения матчей Евро-2012. 

По словам М. Лубкивского, около 200 тыс. болельщиков – это были 
организованные группы, а все остальные ехали неорганизованными 
группами. «То есть, общее количество болельщиков по подсчетам 
Госпогранслужбы на сегодня составляет около 900 тысяч человек. Я думаю, 
что будет миллион», – сказал он. 

В то же время глава Государственной таможенной службы Украины 
И. Калетник сообщил, что в начала чемпионата украинскую границу 
пересекло 4 млн человек. 

«Украину с начала проведения Евро по сегодняшний день посетило 
4 млн человек, при этом, если раньше ежедневная норма составляла 190 тыс 
человек, то сейчас украинскую границу пересекают 260 тыс. человек», – 
сказал он. 

При этом, глава Гостаможслужбы отметил достаточно эффективную 
работу специально созданных пунктов пропуска болельщиков Евро-2012 на 
польской границе с Украиной. По его словам, через данные пункты 
пропуска, Украину смогли посетить около 500 тыс. болельщиков (За время 
Евро-2012 Украину уже посетили 900 тыс. болельщиков // ЭКСПЕРТ-
ЦЕНТР (http://expert.org.ua/?st=3&id=100248). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

89 иностранных представителей полиции следят за порядком и 
поведением фанов из своих стран на время Евро-2012. Об этом во время 
пресс-конференции рассказал руководитель рабочего аппарата Украинского 
бюро Интерпола МВД В. Неволя. 

Украинскими правоохранителями были приняты все необходимые 
действия для обеспечения правопорядка во время проведения чемпионата 
Европы по футболу. 
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«Зарубежные делегации правоохранителей призваны профилактировать 
правонарушения и предоставлять помощь украинским милиционерам. 
Также работа с болельщиками в фан-зонах, на стадионах. Они прибывают 
согласно графику, когда проводятся игры. Всего их прибыло 89 из 9 стран. 
11 шведов, 7 французов, 16 англичан. Из Нидерландов прибыло 
12 правоохранителей, 16 – из Германии, 8 – из Португалии и столько же из 
Дании. Это в Харькове. Во Львове – 8 немцев, столько же португальциа и 
датчан. В Донецке – 7 из Франции и 16 из Англии», – сказал В. Неволя. 

Делегации работают в принимающих городах вместе с украинскими 
правоохранителями, которые владеют иностранными языками. 

Напомним, что столичная милиция обещала задерживать 
еврохулиганов лишь на сутки (Полицейские работают в фан-зонах и на 
стадионах // Левый берег 
(http://society.lb.ua/life/2012/06/22/157453_vremya_evro_ukrainu_pribili_89.ht
ml)). 

 
* * * 

Украинская милиция не имеет никаких языковых проблем в общении с 
иностранными болельщиками Евро-2012. Об этом рассказал начальник 
Департамента общественной безопасности МВД Украины С. Поготов. 

«За то время, что в Украине продолжается еврочемпионат по футболу, в 
милицию поступило чуть более 230 обращений от иностранных граждан. Ни 
жалобы относительно того, что их кто-то не понял, от гостей нашей страны 
не поступало», – сказал он. 

Как отметил С. Поготов, избежать языкового барьера удалось благодаря 
изучению правоохранителями начального курса английского перед Евро-
2012, а также продуманному формированию дежурных подразделений, 
патрульных нарядов, в составе которых есть англоязычные сотрудники. 

Очень пригодились электронные переводчики, так называемые «спич-
гарды», которых накануне Евро-2012 МВД приобрело более 1,4 тысяч. 
Большинство из них распределена между органами внутренних дел 
принимающих городов, часть направлена в подразделения внутренних 
войск, Госавтоинспекции. Кроме того, объясниться с иностранцами 
помогают иностранные полицейские делегации и волонтеры (Украинская 
милиция отлично общается с иностранцами на Евро-2012 // Донбасс 
(http://donbass.ua/news/ukraine/2012/06/22/ukrainskaja-milicija-otlichno-
obschaetsja-s-inostrancami-na-evro-2012.html). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

Во время проведения Евро-2012 в Украине пограничники не позволили 
въехать в Украину 24 лицам. Об этом во время пресс-конференции сказал 
первый заместитель директора международно-правового Департамента по 
вопросам подготовки Евро-2012 администрации Государственной 
пограничной службы В. Карась. 
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«Мы рассматривали варианты развития такой ситуации, если бы 
границу пересекали радикально настроенные лица. Никаких инцидентов или 
конфликтов не было, как и радикально настроенных групп. Не пропущено 
24 человека. Мы разбирались в каждом случае конкретно. В основном не 
попали в Украину из-за того, что декларировали, что едут на Евро-2012, но 
действительного подтверждения предоставить не смогли», – сказал 
В. Карась (Во время Евро-2012 пограничники не разрешили въехать в 
Украину 24 «лжефанатам» // Левый берег 
(http://society.lb.ua/life/2012/06/22/157441_vremya_evro_pogranichniki.html)). 

 
* * * 

Иностранные болельщики выставили соорганизатору нынешнего 
чемпионата Европы по футболу – Польше – более высокие оценки за 
организацию турнира, чем Австрии, которая организовывала предыдущий 
чемпионат. Об этом сообщили в польской государственной компании 
Pl2012, по заказу которой социологический центр PBS опросил 4 тыс. 
иностранных болельщиков во время групповой фазы Евро-2012 с 8 по 
18 июня. 

«92 % опрошенных положительно оценивают атмосферу во время 
чемпионата, а 85 % очень хорошо говорят об организации турнира в 
Польше. Оценки иностранцев Евро-2012 в Польше выше результатов 
аналогичных исследований, проведенных во время Евро-2008 в Австрии», – 
отмечается в сообщении. 

По данным Pl2012, организацию турнира австрийцами положительно 
оценивали 68 % опрошенных иностранцев. 

В рамках польского исследования было опрошено по 1 тыс. 
иностранных фанов в каждом из четырех польских городов, где проходили 
матчи групповой фазы турнира. 

Более 60 % опрошенных, как оказалось, впервые приехали в Польшу, и 
абсолютное большинство из них (80 %) планирует вновь сюда приехать, а 
92 % – рекомендовать польские города для поездок своим друзьям. 

Pl2012 также отметила, что 85 % опрошенных иностранцев сказали, что 
чувствовали себя на польской территории безопасно, в то время как в 
Австрии такие оценки звучали в 75 % случаях. 

«Высокие оценки организации турнира в Польше и декларации о 
возвращении в нашу страну после турнира почти всех иностранцев, 
принявших участие в опросе, подтверждают высокий уровень 5-летней 
подготовки поляков к Евро-2012. Наиболее захватывающие моменты 
чемпионата впереди, но Польше уже удалось себя показать на 
международной арене как хорошего организатора и хозяина третьего 
крупнейшего спортивного мероприятия в мире», – заявил пресс-секретарь 
PL2012 М. Петровский, слова которого цитируются в сообщении 
(Иностранным болельщикам нравится Евро-2012 // Четверта Влада   
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(http://4vlada.net/obshchestvo/inostrannym-bolelshchikam-nravitsya-evro-
2012-opros). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

Українські медики вчасно, кваліфіковано та в повному обсязі надають 
допомогу гостям Євро-2012. У разі необхідності вболівальники мають 
можливість звернутися за медичною допомогою, здійснивши виклик 
бригади «швидкої», звернувшись самостійно до медичного закладу, або – до 
працівників мобільних медичних бригад, які розгорнуті біля стадіонів та у 
фан-зонах приймаючих міст. Про це під час прес-конференції «Перші 
підсумки медичного забезпечення в Україні під час Євро-2012» заявив 
заступник Міністра охорони здоров’я України О. Толстанов.  

«Відповідно до медичних показань пацієнти з різних цільових груп 
чемпіонату госпіталізуються безвідмовно у визначені багатопрофільні 
лікарні. Спланований вибір таких лікарень здійснювався за принципом 
близького розташування до об’єкту обслуговування (стадіон, фан-зона), 
спроможність надати багатопрофільну медичну допомогу та розподіл для 
різних категорій УЄФА», – повідомив медичний фахівець (Українські 
медики вчасно та кваліфіковано надають допомогу євро гостям // 
Інформаційний центр «Україна-2012» 
(http://ukraine2012.gov.ua/news/238/54798). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

Компанії, які торгують сувенірною продукцією Чемпіонату Європи 
2012, заохочують до купівлі різноманітними акціями та знижками. Іноді 
підприємці готові віддати товар удвічі дешевше. Крім того, додають втішні 
подарунки – задарма.  

Йдеться про невеликі сувеніри з символікою Європершості – ручки, 
кепки, брелки, горнята. Таку «знижку» пропонують, зокрема, чимало 
інтернет-магазинів, які торгують побутовою електронікою. Найбільш 
популярними серед європродукції – футболки (Сувеніри Євро-2012 
обвалилися в ціні // ТРК «Вежа» 
(http://vezha.org/suspilstvo/n_28285/suveniry_yevro2012_obvalylysja_v_tsini.ht
ml). – 2012. – 20.06). 

 
 

Позитивні відгуки у ЗМІ 
 
Украинцы – фантастически гостеприимный народ, а атмосфера в стране 

во время Евро-2012 на 100 % положительная. 
Это в комментариях британскому телеканалу ВВС отметили 

болельщики сборной Англии, которые посетили Киев, чтобы поддержать 
своих любимцев в четвертьфинальной игре против Италии. 
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Фаны также призывают своих соотечественников покинуть все свои 
дела и присоединиться к атмосфере футбольного праздника, которая сейчас 
царит в Украине. «Это удивительно! Люди в Украине совершенно 
фантастические, мы действительно отлично проводим время. Атмосфера 
невероятно позитивна. Каждый чувствует себя частью празника», – 
рассказали две болельщицы сборной Англии. 

Они отметили, что так тепло, как в Украине, их не встречали нигде. 
«Украинцы создали действительно прекрасную атмосферу. Они 

наслаждаются футболом, а фан-зоны просто грандиозные», – отметил 
Г. Блинч, представляющий Федерацию футбольных болельщиков сборной 
Англии. 

Все, кто уже находится в Украине, передают привет тем, кто еще 
раздумывает над поездкой сюда: «Приезжайте и присоединяйтесь к 
празднику!», отмечает ВВС. 

Как сообщалось, в мае в программе BBC Panorama был 
продемонстрирован фильм, в котором говорилось о проблемах расизма и 
футбольного хулиганства на стадионах Украины, а бывший игрок сборной 
С. Кэмпбелл советовал англичанам избежать поездки в Украину. 

Английская футбольная ассоциация готовит официальную письменную 
жалобу на телеканал ВВС из-за дискриминации Украины и Польши (В 
эфире ВВС призвали британцев ехать в Украину // Левый берег 
(http://lb.ua/news/2012/06/24/157829_efire_vvs_prizvali_britantsev_ehat.html)). 

 
* * * 

Благодарная реакция иностранных болельщиков Евро-2012, 
посетивших Украину, а также официальных футбольных функционеров еще 
раз подтверждает, что против Украины в Европе проводилась 
спланированная информационная кампания, заявляет секретарь Совета 
национальной безопасности и обороны Украины А. Клюев. 

Как сообщили в пресс-службе А. Клюева, комментируя последние 
заявления заместителя директора управления по вопросам футбола 
(Великобритания) Э. Коннифорда и главного тренера сборной Англии по 
футболу Р. Ходжсона, секретарь СНБО Украины сказал, что и официальные 
представители разных стран, и члены европейских футбольных команд 
говорят, что все опасения болельщиков, основанные на распространяемых в 
СМИ слухах, развеялись. 

«Приятно отмечать, что граждане европейских стран отзываются с 
благодарностью и похвалой о нашей стране. Многое из того, что они 
слышали по телевизору, особенно о расизме, оказалось абсолютной 
неправдой. Иностранные болельщики положительно отзываются о 
проведенной нами колоссальной работе, приветливом приеме и 
доброжелательности украинского народа и участников Евро-2012», – заявил 
А. Клюев. 
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Секретарь СНБО выразил убеждение, что Украина и Польша и 
завершение финальной части Чемпионата проведут на таком же высоком 
уровне, который отмечают иностранные коллеги. 

«Не ошибусь, если скажу, что, например, позиция английского тренера 
Р. Ходжсона обусловлена его солидным тренерским опытом, а не 
стремлением сделать реверанс за ошибку венгерского судьи в интересах 
сборной Англии», – сказал А. Клюев. 

Как известно, главный тренер сборной Англии по футболу Р. Ходжсон 
на пресс-конференции отметил, что опасения многих английских фанатов 
относительно приезда в Украину и Польшу оказались безосновательными. 
«Было много опасений в печати, как этот турнир будет выглядеть. Я думаю, 
что многие наши болельщики сюда не приехали, поскольку читали какие-то 
ужасные истории, которые могут произойти в Украине и Польше. Но я могу 
сказать, что нас очень приятно принимали. И очень жаль, что Польша и 
Украина уже не принимают участие в турнире», – сказал английский тренер. 

Как заявил на пресс-конференции заместитель директора управления по 
вопросам футбола (Великобритания) Э. Коннифорд, все опасения 
английских фанатов, которые были перед приездом в Украину, развеялись. 
«Мы можем сказать, что, возвращаясь в Англию, они рассказывают, как они 
поражены вашей прекрасной страной. Все страхи исчезли», – сказал он. 
Э. Коннифорд также отметил, что доволен сотрудничеством с украинскими 
коллегами, и высоко оценил уровень организации Чемпионата. 

Высокую оценку уровню мер безопасности в Украине дали и 
присутствующие на пресс-конференции сотрудники правоохранительных 
органов из Португалии, Германии и Польши (Против Украины велась 
информационная кампания // Гуляй-Поле 
(http://www.politua.su/news/25027.html). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

Господар світової першості з футболу 2012 року Росія уважно вивчає 
успішний досвід організації та проведення фінальної частини чемпіонату 
Європи 2012 року в Україні і Польщі. Про це розповів виконавчий директор 
організаційного комітету «Росія-2018» О. Сорокін. Він повідомив, що 
представники оргкомітету провели декілька днів у Варшаві та Харкові, де 
ознайомилися з принципами роботи українських та польських функціонерів 
Євро-2012.  

 «Ця зустріч була дуже корисною. Вона дає нам уявлення про масштаби 
подібних подій», – відзначив О. Сорокін.  

 Особливу увагу організатори ЧС-2018 звертають на транспортне 
забезпечення чемпіонату, адже це одна з найбільш важливих складових 
проведення турніру такого масштабу. «Важко переоцінити значення 
транспортних проектів. Уся інфраструктура має бути завершена вчасно, 
оскільки в іншому випадку це може мати неприємні наслідки для організації 
змагань», – наголосив О. Сорокін (Євро-2012 – «дорожня карта» для 
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організаторів ЧС в Росії // Інформаційний центр «Україна-2012» 
(http://ukraine2012.gov.ua/news/182/54785). – 2012. – 25.06). 

 
 

Негативні відгуки у ЗМІ 
 
Представители Европарламента обратились в Союз европейских 

футбольных ассоциаций (УЕФА) с просьбой расследовать, почему 
украинское правительство в 2010 г. отказалось от проведения конкурса на 
строительство инфраструктурных сооружений к чемпионату Евро-2012. Как 
утверждает украинская оппозиция, в результате чиновники украли из казны 
4 млрд долларов. 

Р. Хармс, член Европарламента от Германии посетила Харьков – один 
из городов, где проводятся игры чемпионата Европы. Там, в частности, 
проходил матч группового этапа между сборными Голландии и Германии 
(голландцы также сыграли на этом стадионе с Данией и Португалией). «Я 
задам УЕФА все эти вопросы. Я подниму их в Европарламенте. Кто 
положил эти деньги в карман?» – сказала Р. Хармс. 

Для Евро-2012 (чемпионат проводится на Украине и в Польше) 
украинское правительство решило построить или реконструировать четыре 
стадиона, увеличить мощности аэропортов в тех городах, где проводятся 
матчи, – в Киеве, Львове, Донецке и Харькове, а также проложить или 
отремонтировать около 1600 км дорог. Кроме того, Киев закупил в Южной 
Корее парк высокоскоростных поездов, чтобы болельщики могли 
курсировать между этими городами. 

Общая стоимость всех этих преобразований вызывает на Украине 
яростные споры. Как утверждает вице-премьер Б. Колесников, 
курировавший инфраструктурные проекты и проведение Евро-2012, 
правительство в совокупности потратило $ 5 млрд, из них $ 800 млн – на 
одни только стадионы. Другие полагают, что реальные цифры гораздо 
больше, включая гарантии государства, расходы достигают 10 млрд 
долларов, что на 2,25 млрд долларов превосходит изначально 
запланированную сумму. 

Член депутатской фракции «Блок Юлии Тимошенко» О. Семерак 
сказал, что ее кабинет хотел, чтобы большую часть затрат взяли на себя 
частные инвесторы. Но после прихода к власти в 2010 г. В. Януковича, 
который в итоге добился заключения Ю. Тимошенко в тюрьму, новое 
правительство отказалось от частных инвестиций. Около 80 % бюджета 
Евро-2012 составили деньги из государственной казны, и затраты тут же 
взлетели до небес. 

Затем Рада отменила конкурсы на строительство всех государственных 
инфраструктурных объектов, предназначенных для чемпионата Европы. 
Подконтрольное Б. Колесникову ведомство получило право раздавать 
контракты без всяких тендеров. Б. Колесников объясняет эти 
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исключительные меры тем, что в апреле 2010 г. УЕФА уже был готов 
отказаться от Украины и перепоручить проведение Евро-2012 другому 
государству: стадионов еще не было, работы отставали от графика, а страна 
погрузилась в кризис. 

Однако, указывает О. Семерак, контракты достались фирмам, так или 
иначе связанным с правительственными чиновниками или членами Партии 
регионов, которую возглавляет В. Янукович. Широко применялся и метод 
«отката». Газета Kyiv Post опубликовала его письмо, в котором О. Семерак 
утверждает: «Схема очень проста: чиновник и выбранный подрядчик 
договариваются поделить бюджетные средства. Они раздувают смету, и 
подрядчик платит часть полученных денег чиновнику сразу же после 
денежного перевода – обычно наличностью… Источники в этих компаниях 
рассказали, что данная схема позволяла чиновникам получить (проще 
говоря, украсть) 30-40 % средств, выделенных государством на подготовку к 
чемпионату. По нашим расчетам, сумма достигает $ 4 млрд». 

Пресс-секретарь Б. Колесникова Ю. Громницкий назвал обвинения в 
коррупции «научной фантастикой». Он обещал, что после чемпионата 
правительство пригласит независимого аудитора, чтобы тот изучил 
бухгалтерскую отчетность (УЕФА просят расследовать возможную 
коррупцию в Украине // Минфин.com.ua 
(http://minfin.com.ua/2012/06/21/609444)). 

 
* * * 

Английская футбольная Ассоциация готовит официальную 
письменную жалобу на телеканал ВВС, который накануне старта 
чемпионата Европы по футболу 2012 года развернул кампанию по 
дискриминации Украины и Польши. Об этом сообщает издание «Daily 
Mail».  

«В мае в программе BBC Panorama был продемонстрирован фильм, в 
котором говорилось о проблемах расизма и футбольного хулиганства на 
стадионах Украины и Польши, а бывший игрок сборной С. Кэмпбелл 
посоветовал англичанам избежать поездки в эти две восточноевропейские 
страны, поскольку обратно они «могут вернуться в гробах». В конце концов, 
3 тыс. английских фанатов, прибывшие поддержать свою национальную 
команду в Киев и Донецк, где «Львы» проводили свои матчи группового 
этапа Евро-2012, убедились в 100 % неправдивости материалов 
телевизионщиков», – говориться в сообщении. 

Как передает издание, именно поэтому накануне матча Украина – 
Англия болельщики команды Р. Ходжсона провели в Донецке акцию 
протеста, в которой высмеяли высказывания С. Кэмпбелла, а главной 
изюминкой акции стал марш с гробом, на котором было написано 
«Кэмпбелл, ты не прав!» и «Мы делаем то, что хотим».  
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По информации издания, болельщики из Англии неоднократно 
подчеркивали, что ни разу не сталкивались с проблемами, на которых был 
сделан акцент в фильме ВВС.  

Руководство FA убеждено, что своими непрофессиональными 
действиями английские телевизионщики лишили национальную команду 
значительной части поддержки болельщиков на матчах Евро-2012 в Украине 
(Англичане будут жаловаться на ВВС за дискриминацию // Независимое 
Бюро Новостей (http://nbnews.com.ua/news/46009). – 2012. – 24.06). 

 
* * * 

Чемпіонат Євро-2012 негативно вплинув на касові збори в багатьох 
країнах Європи. 

Згідно з результатами багатьох бокс-офісів Європи, люди стали 
набагато менше відвідувати кінотеатри, надаючи перевагу перегляду 
футболу. Найбільш за все цей вплив позначився на Польщі, касові збори 
кінотеатрів якої впали на 72 % за останні два тижні. 

 Як країна, що приймає чемпіонат, Польща опинилася в найбільш 
невигідному становищі з точки зору прокатних зборів. Також серйозно 
страждають прокатники Німеччини, Італії, Іспанії та Британії – їх бокс-офіс 
впав на 30-40 %. Відчутно, але разом з тим не так сильно постраждали каси 
кінотеатрів в Україні, Данії, Швеції, Нідерландах та Хорватії. 

 Втрати, які наносить Євро2012 бокс-офісам, можна пояснити тим, що 
всі ігри чемпіонату проходять увечері, в потенційне час найбільш 
відвідуваних вечірніх показів. До того ж, багато в чому збігаються 
кінотеатральні й футбольні аудиторії. Та й уболівальники різних країн 
залишаються біля екранів телевізорів, спостерігаючи за всіма матчами хоча 
б до того моменту, поки збірна їхньої країни не вибуває з чемпіонату. 

 Тим не менш, прокатники багатьох країн впевнені, що вже в ці вихідні 
глядачі почнуть потроху повертатися в кінотеатри, оживляючи кассу 
(Кінотеатри несуть збитки від Євро-2012 // Інформаційне агентство 
«Регіональні Новини» (http://regionews.com.ua/node/48228). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

В Україну було ввезено більше 1 млн 200 тис. товарів з підробленою  
символікою Євро-2012. Про це в ході брифінгу заявив голова Державної 
митної служби України І. Калетник. 

«Митна служба дуже серйозно зосередилася на боротьбі з 
контрафактом, оскільки цифри дуже вражаючі. Нас змусила до цього 
підготовка до Євро-2012. Почалось масове ввезення фальсифікату, 
наприклад, тільки з підробленою символікою Євро-2012 було завезено в 
Україну понад 1 млн 200 тис. штук різних товарів», – відзначив І. Калетник. 

Він додав, що, згідно з аналізом Всесвітньої митної організації, щорічні 
збитки для відомих брендів і фірм від підробок становлять близько 500 млн 
євро. 
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Нагадаємо, Кабінет міністрів України в березні 2012 р. відмовився 
вводити кримінальну відповідальність за незаконне використання символіки 
Євро-2012 (І. Калетник: В Україну ввезли понад 1,2 млн товарів з 
підробленою символікою Євро-2012 // Західної інформаційної корпорації 
(http://zik.ua/ua/news/2012/06/25/355530)). 

 
* * * 

Союз европейских футбольных ассоциаций (УЕФА) оштрафовал 
Российский футбольный союз (РФС) на 35 тыс. евро за бросание на поле 
пиротехнических средств и демонстрацию запрещенных баннеров 
российскими болельщиками во время матча группового этапа против 
Греции, который состоялся в Варшаве 16 июня. 

Ранее РФС был оштрафован на 30 тыс. евро за инциденты во время 
матча Евро-2012 со сборной Польши, который состоялся 12 июня в Варшаве 
(УЕФА выписал еще один штраф России // Левый берег 
(http://sport.lb.ua/football/2012/06/23/157775_uefa_vipisal_shtraf_rossii.html)). 

 
 

 
КИЇВ 
 

Фініш ЄВРО-2012 одночасно стане стартом проектів, направлених на 
розвиток Києва у найрізноманітніших сферах життєдіяльності міста. 
Причому, йдеться не лише про розвиток туризму, але й економіки та 
інфраструктури столиці. Про це сказав голова Київської міської державної 
адміністрації О. Попов. 

«Для Києва завершення ЄВРО-2012 – це початок реалізації нових 
широкомасштабних програм. Позитивний імідж Києва та України, який ми 
здобули в результаті проведення ЄВРО-2012 – це той капітал, який ми 
плануємо використати для розвитку бізнес-стосунків, туризму і сталого 
економічного розвитку столиці України в цілому», – сказав О. Попов. 

 Також голова КМДА зазначив, що одним із пріоритетів міської влади 
після ЄВРО-2012 має стати розвиток масового спорту в столиці. За його 
словами, спортивні майданчики, зали та стадіони мають бути доступними та 
відкритими для всіх киян і, в першу чергу, для молоді та дітей. Саме тому 
наразі в Києві триває інвентаризація існуючих спортивних закладів. За її 
результатами буде сформована міська програма реконструкції занедбаних та 
будівництва нових об’єктів фізичної культури, під гаслом «Спорт у кожному 
подвір’ї столиці». 

 «Київ і Україна взяли на себе велику відповідальність за проведення 
ЄВРО-2012. Безумовно, що нашим пріоритетом впродовж останніх двох 
років була підготовка до цього спортивного свята. Однак, інфраструктуру, 
яку нам вдалося відбудувати та створити в місті, ми будували передусім не 
для туристів, а для киян. Після завершення ЄВРО-2012 Київ розпочне інші 
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проекти, спрямовані на розвиток уже не професійної, а масової фізкультури 
та спорту. Ми створимо можливість займатися різними видами спорту в 
наших спортивних закладах, школах та дворах для всіх охочих. Важливо, що 
в цих проектах братимуть участь не лише міська адміністрація, але й 
громадські організації, відомі спортсмени та компанії-меценати», – 
поділився планами О. Попов (О. Попов: Євро-2012 стане поштовхом 
розвитку масового спорту у Києві // Інформаційне агентство 
«Регіональні Новини» (http://regionews.com.ua/node/48421). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

Головним досягненням ЄВРО-2012 у Києві має стати утвердження 
авторитету міста серед світової спільноти. Про це розповів голова КМДА 
О. Попов. Зокрема, він наголосив на перспективах розвитку туристичної 
галузі та покращення інвестиційного клімату. 

«Важливо, аби фінальна частина ЄВРО-2012 в Києві пройшла на 
високому організаційному рівні. Міська влада створила комфортні умови 
для гостей Києва і продовжує роботу в цьому напрямі. У майбутньому ми 
використаємо той позитивний імідж, який маємо шанс створити зараз, для 
розвитку ділових стосунків Києва зі світом. Найбільший прибуток, який ми 
можемо отримати від ЄВРО-2012 – позитивний імідж і авторитет країни та 
міста. А тому, підраховувати дивіденди від проведення чемпіонату варто 
через півтора-два роки після ЄВРО-2012», – такі переконання висловив 
О. Попов. 

Голова КМДА також підкреслив, що фінал ЄВРО-2012 ознаменує 
початок нового етапу розвитку міста, адже столична влада має намір і надалі 
інтенсивно розвивати та відновлювати столичну інфраструктуру (О. Попов: 
«Найбільший прибуток, який ми можемо отримати від ЄВРО-2012 – 
позитивний імідж та авторитет» // Київська міська державна 
адміністрація (http://kievcity.gov.ua/novyny/638). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

Для возобновления возможных повреждений на Крещатике УЕФА 
выделило Киева 1 млн евро. Об этом сообщил заместитель председателя 
КГГА А. Голубченко. 

По его словам, УЕФА уже передало городу 500 тыс. евро, остальные 
деньги столичная администрация получит в августе. 

А. Голубченко также отметил, что пока каких-либо серьезных 
повреждений от фан-зоны, не считая истоптанных газонов, нет. 

Он также добавил, что УЕФА потратило 2 млн евро на закупку разного 
рода оборудования для обустройства фан-зоны в столице. 

«Это экран, свет, звук, сцена, реклама, которая висит на заборах – это 
все затраты УЕФА. Сколько они на самом деле стоят, я не знаю, но 
приблизительно 2 млн», – сказал чиновник (УЕФА компенсирует Киеву 
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1 млн евро за фан-зону // Ирта-fax (http://irtafax.com.ua/news/2012/06/2012-
06-25-46.html)). 

 
* * * 

Офіційну фан-зону Євро-2012 на Хрещатику і майдані Незалежності 
демонтують до 16 липня. Про це на прес-конференції розказав куратор фан-
зони Києва В. Матвеєв. 

«Демонтаж столичної фан-зони Євро-2012 завершиться до 16 липня», – 
сказав В. Матвеєв, не виключаючи при цьому, що роботи будуть завершені і 
раніше оголошеної дати. 

У свою чергу заступник голови КМДА А. Голубченко зазначив, що в 
зв’язку з наближенням фіналу чемпіонату столичну фан-зону розширили на 
150 метрів – це дозволить додатково прийняти до 30 тис. уболівальників. На 
цій території зараз встановлюють біотуалети, камери відеоспостереження та 
екрани. 

«На фан-зону УЄФА виділив Києву 1 млн євро. Половину грошей ми 
вже отримали, а другу місто отримає в серпні. Бюджетних грошей на 
організацію цієї території витрачено не було», – підкреслив чиновник. 

Він також повідомив, що на демонтаж фан-зони з цих коштів буде 
виділено 100 тис. грн. 

Коментуючи місце розташування фан-зони, заступник голови КМДА 
підкреслив, що така була рекомендація УЄФА: «Розташування офіційної 
фан-зони в центрі міста – це стандартний підхід УЄФА. Не останню роль в 
розташуванні столичної фан-зони зіграла і близькість її до стадіону». 

За словами А. Голубченка, все зроблено за стандартами УЄФА з точки 
зору утримання фан-зони, гарантування безпеки і правопорядку в ній. Як 
підкреслив чиновник, за весь період функціонування столичної фан-зони 
ніяких серйозних випадків на її території зафіксовано не було (Фан-зону на 
Хрещатику демонтують до 16 липня // Інформаційний центр «Україна-
2012» (http://ukraine2012.gov.ua/news/180/54789). – 2012. – 25.06). 

 
* * * 

У Києві вже пройшло три матчі першості Європи з футболу. За два 
тижні столицю відвідало декілька десятків тисяч туристів. Всі рекорди з 
відвідування б’є столична фан-зона, яку на період матчів півфіналу та 
фіналу мають значно розширити. Про перші результати проведення Євро-
2012 днями розповіли в КМДА. 

Як зазначає начальник ГУ з питань підготовки і проведення в Україні 
фінальної частини чемпіонату Європи 2012 Т. Слишик, готуватися до 
прийому футбольних фанатів місто почало ще 4 роки тому. У столиці 
встановлено 50 вказівників руху до об’єктів туристичного огляду та 
надруковано 280 тис. карт, які користуються надзвичайною популярністю у 
вболівальників. Отримати їх можна в 13 туристично-інформаційних 
центрах, зосереджених у центральній частині міста. Окрім того, 18 пунктів 
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діють на зупинках транспорту та в столичній підземці. Такі вказівники 
роблять Київ комфортним та зрозумілим для туристів. «Туризм не може 
розвиватися без підвищення іміджу столиці. На сьогодні наше місто займає 
62 місце з 138 країн щодо відвідуваності туристами. Однак ми сподіваємося, 
що цей показник зміниться в бік покращення після Євро-2012», – зазначає 
Т. Слишик.  

За час чемпіонату на 19 % збільшилась кількість туристів, що відвідали 
столицю. За словами начальника ГУ комунального господарства 
Д. Новицького, найбільше іноземців цікавлять не видатні місця Києва, а 
прогулянки на теплоходах по Дніпру. Також значно збільшилася кількість 
заявок на відвідування Національного музею «Чорнобиль». 

Як зазначає Д. Новицький, значна спортивна подія стимулювала Київ 
до розвитку та відновлення туристичної галузі в цілому. Задля цього у 
столиці були розроблені основні напрямки розвитку туризму: «Київ 
козацький» – спрямований на ознайомлення з історією міста та України; 
«Київ духовний» – знайомить гостей міста з культовими спорудами; «Київ 
на Дніпрі» – рекреаційна зона в самому центрі Києва, яку потрібно 
розвивати, та «Київ діловий» – він передбачає розвиток виставкового 
бізнесу, зокрема проведення різноманітних експозицій, семінарів, 
симпозіумів світового рівня. 

Позитивною тенденцією є і розвиток міської інфраструктури, зокрема 
зміни у транспортній галузі, що також покращує туристичний потенціал 
Києва. Так, значно збільшилася пропускна спроможність аеропорту 
«Бориспіль» – до 8 млн осіб. Приймає іноземних туристів після 
реконструкції і аеропорт «Київ». «У місті були побудовані нові розв’язки, 
відремонтована велика кількість асфальтового покриття, на маршрути 
випущено новий транспорт. Окрім того, стадіон НСК «Олімпійський» в 
майбутньому дасть змогу реалізовувати великомасштабні події і приймати 
велику кількість глядачів», – зазначив Д. Новицький. Наостанок він 
відзначив, що Київ використав шанс, який отримав від Євро-2012, тож 
наступним кроком є привернення уваги туристів до столиці (Гуніна О. Євро-
2012 стане поштовхом для розвитку туризму в Києві: З початку 
футбольного чемпіонату кількість туристів зросла на 19 % // Хрещатик 
(http://www.kreschatic.kiev.ua/ua/4102/art/1340303160.html). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

В медиа-центре Киева по состоянию на 22 июня зарегистрировались 
почти 900 иностранных журналистов. 

В Киев из стран СНГ прибили 539 представителей СМИ, еще 260 – из 
Европы и стран дальнего зарубежья, в частности, из Великобритании, 
Германии, Дании, Польши, Италии и Испании, Франции, США и Швеции. 
Есть также представители Китая, Израиля и Вьетнама. 

Вместе с тем сообщается, что в медиа-центре Киева для журналистов 
созданы все условия для комфортной работы. На первом этаже медиа-
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центра оборудовано помещение для проведения пресс-конференций и 
брифингов. Команда медиа-центра практически ежедневно приглашает сюда 
для встреч с журналистами интересных собеседников и гостей, которые 
имеют прямое отношение к подготовке и проведению в Киеве Евро-2012. 

В медиа-центре Киева работают 40 волонтеров со знанием иностранных 
языков, готовых в любую минуту прийти на помощь и предоставить 
необходимую консультацию. 

Режим работы медиа-центра максимально учитывает все пожелания 
журналистов: он работает с 12.00 до окончания трансляций матчей 
ежедневно, без выходных (Евро-2012 освещают почти 900 иностранных 
журналистов // Левый берег 
(http://society.lb.ua/life/2012/06/23/157700_evro2012_osveshchayut_pochti_900
.html)). 

 
* * * 

Около 30% иностранных гостей, которые приехали в Киев на матчи 
финальной части Чемпионата Европы по футболу Евро-2012, оставляют в 
столице 300 грн и более ежедневно только на питание. 

Таковы результаты опроса, проведенного агентством «AgriSurvey» 
Ассоциации «Украинский клуб аграрного бизнеса», сообщает его пресс-
служба. 

Отмечается, что большинство иностранных гостей больше всего хвалят 
украинское пиво и кухню, в первую очередь, за их дешевизну. Однако при 
этом почти треть туристов отдает за продукты больше 300 грн в день, почти 
40 % – 150-300 грн ежедневно. 

При этом гости Евро-2012 уже успели более-менее совершенно 
ознакомиться с украинской кухней и отмечают ее вкусовые качества. В 
общем вкусовые предпочтения гостей из-за рубежа разнообразны. Как 
показали результаты опроса, большинство иностранных респондентов 
отдают предпочтение итальянской кухне (29 %). В то же время, украинская 
кухня находится в шкале предпочтений на одном уровне с такими 
известными кухнями как китайская и французская (по 7 %). 

«Вместе с тем, большинство футбольных фанатов из-за рубежа 
довольны качеством сервиса в столице Украины. Почти 80 % опрошенных 
не имели проблем с обслуживанием в отечественных заведениях питания. В 
то же время, основными недостатками иностранцы считают низкий уровень 
знания английского языка обслуживающим персоналом и отсутствие более-
менее четкой информации о том, где можно поесть украинские блюда. 
Последнее свидетельствует о несовершенстве маркетинговой политики 
отечественных ресторанов украинской кухни», – сообщил директор 
агентства «AgriSurvey» Т. Гагалюк. 

Напомним, что по результатам предыдущего исследования агентства 
«AgriSurvey», которое проводилось до начала Евро-2012, поступления от 
потребления продуктов питания и напитков иностранными гостями во время 
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Чемпионата Европы по футболу могут составить 130 млн евро (В Киеве 
еврофаны тратят на еду более 300 грн в день, – опрос Левый берег  
(http://society.lb.ua/life/2012/06/26/157967_kieve_evrofani_tratyat_edu_bolee.h
tml)). 

 
 

Позитивні відгуки 
 
Менеджер фан-зон УЄФА Євро-2012 Т. Глор дав відмінну оцінку 

організації офіційної фан-зони міста Києва під час прес-конференції, яка 
відбулась у медіа-центрі. Про це повідомили у прес-службі Київської міської 
державної адміністрації. 

«І наша команда з УЄФА, і всі гості міста третій тиждень поспіль 
чудово проводять час у Києві. Нас особливо вразило те, що і всі мешканці 
міста, і гості є невід’ємною частиною турніру – ми побачили емоції, дружні і 
привітні обличчя, радість і натхнення перемогами. Варто також відзначити 
чудову організацію дозвілля у фан-зоні, яка показала, що Євро-2012 у Києві 
– це не лише футбол, це повноцінний європейський спортивно-культурний 
фестиваль. Тож задоволені абсолютно усі вболівальники. Вважаю, що Київ 
може пишатися собою – підготовка до турніру на дуже високому рівні», – 
підкреслив Т. Глор. 

Заступник голови КМДА А. Голубченко, у свою чергу, зауважив, що 
успіх фан-зони також пов’язаний із її вдалим розташуванням. 

«Я думаю, що успіх цього проекту завдячує розташуванню фан-зони у 
самому центрі міста. Це дуже зручно для вболівальників, адже поруч 
стадіон, усі транспортні сполучення, багато розважальних закладів, пунктів 
харчування тощо. Це максимально комфортне місце для відпочинку фанів, 
тож, думаю, саме це зіграло ключову роль у її наповненості», – додав він. 

Куратор офіційної фан-зони Києва В. Матвєєв подякував 
вболівальникам за високий рівень культури під час перебування на 
Хрещатику. 

«Дуже приємно сьогодні отримувати високі оцінки за нашу роботу. 
Хоча ще дещо рано говорити про фінальні результати, головний підсумок 
ми підведемо 2 липня. Але сьогодні хочеться відзначити високу активність 
вболівальників у Києві і подякувати за високий рівень культури поведінки», 
– підкреслив В. Матвєєв (Організаторам Євро-2012 сподобався рівень 
підготовки фан-зони у Києві // GolosUA.com 
(http://www.golosua.com/ua/main/article/euro- 012/2012/06/25_organizatoram-
evro-2012-spodobavsya-riven-pidgotovki-fan-zoni-u-kievi)). 

 
* * * 

Організатори футбольного турніру ЄВРО-2012 одноголосно відзначили 
високий рівень підготовки офіційної фан-зони міста Києва. 



  21

За словами М. Лубківського, директора турніру ЄВРО-2012 в Україні, 
про успішну організацію роботи фан-зони свідчить кількість її відвідувань. 
За весь період проведення чемпіонату на Хрещатику побувала рекордна для 
приймаючих міст усіх попередніх Єврочемпіонатів кількість відвідувачів – 
понад 1 млн 200 тис. вболівальників. 

«Київська фан-зона – це наш найуспішніший проект. За це окрема 
подяка керівництву столиці та оператору фан-зони. Сьогодні київська фан-
зона б’є всі рекорди з відвідувань фан-зон приймаючих міст попередніх 
чемпіонатів і демонструє величезну цікавість людей до всього, що 
відбувається на Хрещатику. Скажу також про одне важливе спостереження, 
яке ми відзначили разом з колегами. Найбільшим відкриттям цього турніру і 
найприємнішим сюрпризом стало доброзичливе, привітне ставлення 
українців, у тому числі киян, до всіх, хто завітав до нашої країни. Українці 
здивували і себе, і весь світ дружнім і відкритим ставленням до тих, хто 
відвідує і столицю, й інші українські міста», – наголосив під час прес-
конференції М. Лубківський. 

Він додав, що у порівнянні з попереднім Єврочемпіонатом, не лише 
Київ, а й уся Україна б’є рекорди з відвідувань фан-зон. Зокрема, у 2008 році 
фан-зони Австрії та Швейцарії відвідали 4,2 млн фанів, а фан-зони України 
та Польщі вже відвідали 5,5 млн фанів. І це, підкреслив М. Лубківський, без 
урахування півфінального і фінального матчів, які відбудуться в Україні 
протягом найближчого тижня (Київська фан-зона – найуспішніший проект 
ЄВРО-2012 в Україні // Київська міська державна адміністрація 
(http://kievcity.gov.ua/novyny/642). – 2012. – 25.06). 

 
 

 
ЛЬВІВ 

 
Після завершення Євро-2012 усіх цікавить, що буде зі стадіоном у 

Львові, за чиї гроші його утримуватимуть? Скептики кажуть, що він ледь не 
заростатиме бур’янами, заіржавіє... Міський голова Львова А. Садовий має 
більше оптимізму щодо майбутнього стадіону. Територія довкола 
євростадіону буде використана для будівництва об’єктів «Олімпійської 
надії-2022».  

 Оскільки стадіон – у власності держави, менеджерське управління 
об’єктом – не на плечах Львівської міської ради. «Вже є чимало охочих 
проводити на євроарені концерти. Спілкувався зі співаком Святославом 
Вакарчуком, який планує провести там великий концерт. Стадіон фартовий, 
у цьому переконалися німецька та португальська збірні. Жоден з VIP-ів та 
представників УЄФА не зробив зауваження, що він – поганий», – підкреслив 
міський голова.  

 Львівські футбольні команди не поспішають проводити на «Арені 
Львів» свої матчі. Наразі зголосилася лише одна з команд Закарпатської 
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області. Директор департаменту «Євро-2012» ЛМР О. Засадний розповів, що 
з кінця червня підписано річну угоду із ужгородським футбольним клубом 
«Говерла-Закарпаття». «Оскільки цей футбольний клуб гратиме у Прем’єр-
лізі, то приблизно два рази на місяць матимуть матчі на «Арені Львів», у 
сезон – 25 матчів», – зазначив О. Засадний. А ось із львівським ФК 
«Карпати» наразі немає жодних домовленостей про використання стадіону. 
Подейкують, не можуть домовитися про вартість оренди. Директор з 
експлуатації стадіону «Арена Львів» О. Жуковін оприлюднив вартість 
оренди стадіону за одну подію – 160 тис. грн. Оренда на перший матч 
коштувала трохи менше. «Сьогодні на стадіоні працюють 40 осіб, у період 
чемпіонату – 800-1000. Річний бюджет утримання арени – 20 млн грн. На 
цей рік маємо гроші із державної скарбниці на утримання».  

 Наразі із футбольними поєдинками на стадіоні скупо. У департаменті 
«Євро-2012» кажуть, що додатково зароблятимуть на утримання на 
культурних заходах, концертах, весіллях та екскурсіях. «На стадіоні можна 
проводити будь-які події, – розповів О. Жуковін. – Євро-2012 дало нам шанс 
набути досвіду щодо управління такими об’єктами. Якщо не буде ігор 
футбольних команд, то стадіон використовуватимуть для гри в регбі, 
розвиваючи цей вид спорту. Пріоритет – футболістам. Маємо чимало 
замовлень на проведення конференцій. У нас працює кейтерингова служба, 
можемо проводити весілля, бенкети на тисячу осіб». За словами 
О. Жуковіна, у липні біля стадіону відкриють картинг – найбільший у 
Західній Україні (Доротич   М. Стадіон зароблятиме на регбі, весіллях, 
екскурсіях... // Високий Замок (http://www.wz.lviv.ua/articles/107346). – 2012. 
– 21.06). 

 
* * * 

За кілька тижнів у Львові зникне останній об’єкт єврочемпіонату – фан-
зона. Почнуться сірі будні: підрядники завершуватимуть дороги, 
підтягатимуть недопрацювання в інфраструктурі.  

 Міський голова Львова А. Садовий запевнив, що усі служби міста 
добре впоралися із роботою під час Євро-2012 – оперативно, виважено, по-
європейськи. Не дісталося на горіхи навіть транспортникам, хоча містяни 
нарікають на них: через скорочені зупинки радіальних маршрутів скасували 
трансферні квитки, люди переплачують. УЄФА на відмінно оцінила 
управління дорожнім рухом у Львові під час Євро-2012, таким чином, 
«реабілітувавши» драстичну для львів’ян нову транспортну схему. «Якби ми 
не впровадили нову транспортну схему, ми б людей до стадіону і зі стадіону 
не довезли, – зауважив А. Садовий. – З площі Петрушевича до стадіону в 
день матчів їздило достатньо автобусів. Просто фани хотіли сідати разом 
великими групами по 6-7 тис. осіб». 

 Міський департамент «Євро-2012» не планують ліквідовувати. На 
сьогодні там працюють 12 осіб.  
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«Департамент Євро-2012 буде спеціалізуватися на індустрії туризму. 
Після Євро-2012 плануємо готуватися до чемпіонату з баскетболу, що 
відбудеться у 2015 році, та до «Олімпійської надії-2022». Баскетбол та 
зимові види спорту – перспективні для туризму, приносять прибутки для 
регіону. Наприклад, на останній зимовій Олімпіаді в Канаді держава 
отримала 2,5 млрд доларів чистого прибутку», – повідомив А. Садовий.  

 Та найбільше тішаться Євро-2012 власники закладів громадського 
харчування, що розташовані в центральній частині міста. За три матчі Львів 
відвідало 145 тис. уболівальників. За підрахунками міськради, кожен турист 
залишає у місті на день 100-400 євро. Провівши підрахунки, отримуємо 
цифру – 58 млн євро. Щонайменше стільки заробили на туристах під час 
трьох матчевих днів. У кнайпах ціни на пиво поповзли вгору – на 20 %, а 
виручка, за різними даними, зросла вдвічі-втричі (це стосується кав’ярень у 
центрі міста). Ресторатори розповіли, що заради прибутків деякі заклади 
громадського харчування працювали цілодобово. За його словами, найбільш 
ходовий товар для іноземних фанатів – пиво, на другому місці – фан-меню, 
на третьому – страви української кухні (борщ, вареники, деруни) (Три 
футбольні матчі, які занурили львів’ян та іноземних фанів у футбольну 
ейфорію Євро-2012, минули як мить // Високий Замок 
(http://www.wz.lviv.ua/articles/107346). – 2012. – 21.06). 

 
* * * 

Євро-2012 у Львові завершилося, відтак місто поступово повертається 
до звичного життя. Для руху транспорту відкрили проїзд біля пам’ятника 
А. Міцкевичу, що дає змогу виїжджати на вулицю Дорошенка. Загалом, 
проспект Свободи для руху транспорту відкриють 5 липня – після того як 
демонтують фан-зону, яка ще буде центром футбольних подій до закінчення 
Євро-2012.  

 Тим часом Львівська міська рада планує оголосити тендер на 
відновлення проспекту Свободи після функціонування фан-зони. Наведуть 
лад у центральній частині міста після футбольного свята виключно за гроші 
УЄФА. Експертна комісія, до якої увійдуть представники управління 
комунальної власності міськради, Галицької райадміністрації, комунальних 
підприємств, університету «Львівська Політехніка» і оперного театру, 
огляне територію після демонтажу фан-зони та складе перелік необхідних 
робіт.  

«Львівська фан-зона працюватиме до 1 липня включно, а з 2 липня 
почнеться демонтаж обладнання. Згодом відновлюватимемо проспект 
Свободи – не лише газони, але й бруківку. Зараз важко щось казати про 
кошторис. Розберемо обладнання, проведемо актування. Тоді  й оголосимо 
тендер на відновлення проспекту Свободи. Кошти на всі ці роботи 
передбачені УЄФА», – сказав О. Засадний, директор департаменту «Євро-
2012» Львівської міськради.   
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 Як розповіли в Агенції з підготовки м. Львова до Євро-2012, УЄФА, 
обираючи місце для офіційної фан-зони, знало, що знадобляться додаткові 
гроші для відновлення центральної частини Львова.   

«Міська скарбниця цього фінансувати не буде, бо то спільний проект із 
УЄФА. Сподіваємося зробити так, щоби проспект Свободи був ще кращим, 
аніж напередодні чемпіонату. Ще остаточно не знаємо, скільки становитиме 
грошовий транш від УЄФА, лише знаємо, що він прийде в кінці серпня – на 
початку вересня. Проте не можемо так довго чекати, тож оголосимо тендер 
у липні-серпні, сподіваючись, що УЄФА свої зобов’язання виконає у 
повному обсязі», – пояснив М. Падалка, директор ЛКП «Агенція з 
підготовки м. Львова до чемпіонату Європи з футболу 2012».  

 За попередніми домовленостями УЄФА має виділити близько 2 – 
2,5 млн грн. «Але ця сума не лише на відновлення центру міста, частина цих 
грошей піде на виплати партнерам, які забезпечували інфраструктуру фан-
зони та сервіс (охорона, прибирання тощо)», – резюмує співрозмовник.    

 Зі слів О. Засадного, на проспекті Свободи пересіять газон, 
перекладуть пошкоджену плитку, оновлять лавки.  Скільки коштуватиме 
відновлення газону в центрі міста, невідомо. Як пояснюють в ЛКП «Зелений 
Львів», мінімальна ціна квадратного метра, за державними розцінками, – 7 – 
8 грн. Якщо ж місто чи УЄФА захочуть купити кращу траву, то вона на 1-
2 грн буде дорожчою (Євро-2012 у Львові завершилося, місто поступово 
повертається до звичного життя. // Львівська газета 
(http://www.gazeta.lviv.ua/news/2012/06/21/3407). – 2012. – 21.06). 

 
* * * 

Починаючи від 7 червня, дня офіційного відкриття, фан-зону Львова 
відвідало понад 390 тис. людей. Кожного дня за порядком слідкували 
120 правоохоронців, а також їм допомагали понад 100 волонтерів.  

Як інформує Медіа-центр «Львів-2012», за весь період Єврочемпіонату 
фан-зона працюватиме понад 250 годин, кожного дня з 14.00 год. до 
опівночі. На великій сцені, шириною 29 м та висотою 16 м, для публіки 
виступлять понад 50 гуртів та 5 діджеїв.  

«В рамках «Євро-2012» залишилось зіграти лише 3 матчі – 2 півфінали 
та фінал. Загалом на фан-зоні вболівальники переглянуть 31 матч на двох 
екранах, розміром 79 та 23 м2», – розповів М. Падалка, директор ЛКП 
«Агенція з підготовки м. Львова до чемпіонату Європи з футболу 2012». 

На офіційній фан-зоні у Львові працювало 3 бригади медиків. За час 
роботи до них надійшло 33 звернення, третина з яких – від іноземних 
відвідувачів. Госпіталізовано 3 людини. 

Нагадаємо, що фан-зона в центральній частині міста обмежена 875 м 
огорожі, висотою 2 м. Її площа становить 30 375 м2. Фан-зона Львова вміщує 
близько 30 тис. відвідувачів (У Львові за час «Євро-2012» до медиків 
надійшло 33 звернення, третина з яких – від іноземців // Західна 
інформаційна корпорація (http://zik.ua/ua/news/2012/06/25/355629)). 
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* * * 
Завдяки чітким діям і злагодженій роботі працівників міліції з 

Львівщини й інших областей України чемпіонат Європи з футболу станом 
на сьогодні вдалося провести без масових порушень громадського порядку, 
звітує ВЗГ ГУ МВС України у Львівській області. Понад те, міліціонери 
стверджують, що за період Євро-2012 рівень злочинності у Львівській 
області знизився на 5-11 %. 

На підсумковій прес-конференції начальник Головного управління 
МВС України у Львівській області генерал-майор О. Рудяк зазначив, що, 
зокрема, під час останнього у Львові матчу Євро-2012 на стадіоні «Арена-
Львів» і біля нього серйозних порушень не було зафіксовано. 

Щоправда, додав головний міліціонер області, німецькі поліцейські 
затримали двох своїх уболівальників, з якими провели профілактичну 
роботу, запобігаючи тим самим вчиненню правопорушення з боку цих осіб. 
«Оскільки німецькі вболівальники були не у зовсім тверезому стані, то 
футбольний матч їм довелося послухати з кімнати затримання. Після того, 
як їх попередили про недопустимість будь-якого порушення громадського 
порядку, офіцер поліції Німеччини їх відпустила», – зауважив О. Рудяк.  

Загалом за період від 8 червня і до сьогодні в міліцію надійшло 
36 повідомлень про злочини та події, якимось чином пов’язані з Євро-2012. 
З них зареєстровано 11 злочинів, 10 уже розкрито. Зокрема, це чотири 
грабежі, три з яких розкрито, а також – крадіжки, чотири факти 
використання підроблених документів (використання перепусток УЄФА на 
стоянки). 

Щодо іноземних громадян, то проти них скоєно три злочини – два 
грабежі й одну крадіжку. Залишається нерозкритим один грабіж. Окрім того, 
за час Євро-2012 затримано чотирьох кишенькових злодіїв. 

О. Рудяк також зазначив, що Євро-2012 змінило ставлення багатьох 
іноземців до України на краще. «Скажу таке: перші вболівальники, які сюди 
приїхали, сприймали Україну не зовсім адекватно, вважаючи її країною 
третього світу. Ми відчули це в ситуації щодо охорони громадського 
порядку. Але вже після першого і другого матчів іноземні громадяни почали 
поводитися коректніше в кафе, закладах харчуваннях, готелях та інших 
місцях, а після третього взагалі вели себе практично ідеально. Тим паче 
треба зважити, що вболівальники – це одна з найбільш непередбачуваних 
категорій громадян у світі», – сказав він (Єврочемпіонат допоміг знизити 
злочинність на Львівщині // Львівська газета 
(http://www.gazeta.lviv.ua/news/2012/06/21/3407). – 2012. – 21.06). 

 
* * * 

У Львові вже пройшли всі футбольні матчі в рамках Євро-2012. 
Частина туристів ще залишається у Львові через те, що місто їм дуже 
сподобалося. За період від першого до останнього матчу у Львові вдалося 
допродати 3,5 тис. номерів у готелях.  
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Половина зі всіх туристів, що поселялися у закладах готельного 
господарства, – це туристи з Німеччини. Висока частка туристів з 
Португалії, Данії. За період з 9-18 червня вдалося ще допродати 3,5 тис. 
номерів. Про це розповіла в. о. начальника управління туризму Г. Гриник.  

«Це є дуже гарний показник. Ті туристи, які приїхали до нас, були 
задоволені сервісом, наявністю і оптимізацією цін, які вони були під час 
чемпіонату. Туристи з Данії найдовше затрималися в місті, деякі з них ще й 
досі проживають і навіть не можуть сказати, коли повернуться, бо їм тут 
подобається. Деякі готелі підтвердили, що данці не можуть вказати останній 
день відльоту з нашого міста.  

Дуже позитивно, що крім традиційних закладів розміщення, таких як 
готелі і хостели, з’явилися гуртожитки. Також у так званих буферних зонах 
з’явилася цілком нова нетрадиційна пропозиція для нашого міста – умови 
проживання для туристів, які подорожують спеціальними автомобілями, – 
кемпінги. Хороші автостоянки були обладнані для них. Сподіваємось, що 
цей сервіс приживеться у місті, і туристи зі Скандинавії і Німеччини 
зможуть його отримувати і надалі», – зазначила Г. Гриник.  

У медіа-центрі нагадують, що понад половину проживаючих у готелях 
Львова за 10 днів Єврочемпіонату (з 7 до 17 червня) становили німецькі 
уболівальники, частка яких на дні матчів: 9 червня – 74 % та 17 червня – 
44 %. Португальські уболівальники складали понад 30 % проживаючих у 
готелях 9 та 13 червня. У міжматчевий період – протягом 13-17 червня – у 
місті найбільше залишалось данських уболівальників. Також серед туристів, 
які проживали у Львові в період трьох матчів, були гості із Франції, Польщі, 
Росії, Великобританії, США, Аргентина, Бразилія, Мексика, Корея, Японія, 
Панама, Філіппіни, Норвегія, загалом – із 32 країн світу.  

У хостелах та гуртожитках структура проживаючих була подібною, 
найбільше бронювали місця туристи з Німеччини, Португалії, Данії та з 
інших міст України, а також зупинялись англійці, японці, австралійці, 
американці, росіяни, угорці, поляки та туристи з Ізраїлю та Канади.  

Загалом за 10 днів Євро-2012 Львів відвідало 150 тис. туристів із понад 
30 країн світу. Найбільше було гостей з Німеччини.  

За період з 7 до 17 червня до центрів туристичної інформації у Львові 
звернулося втричі більше людей, ніж в аналогічний період 2011 року.  

«Нам вдалося захопити більший сегмент туристів – це молоді люди, які 
цікавляться спортом та розвагами. Вони відкрили для себе Львів і зможуть 
про це розповідати далі своїм знайомим.  

Розвиток туризму сприятиме створенню нових робочих місць і 
збільшить прибутки підприємств у цій сфері – готелів, ресторанів, 
туристичних компаній, сувенірних крамниць, розважальних закладів, 
екскурсоводів. Відповідно, це принесе більший дохід місту загалом та 
сприятиме покращенню його добробуту. За період Євро ставлення львів’ян 
до туристів також покращилось, що теж позитивно вплине на розвиток 
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туризму у Львові», – зазначила директор ЛКМП «Центр розвитку туризму 
м. Львова» Н. Радіоненко.  

Туристичні центри роздали близько 6 тис. карт міста, 5 тис. путівників, 
3 тис. програм подій у місті. Найбільшим попитом користувались 
німецькомовні брошури. Загалом Агенцією з підготовки м. Львова до Євро-
2012 було надруковано 120 тис. карт міста, що роздавали безкоштовно 
туристам протягом Єврочемпіонату, починаючи від кордону, автозаправок 
на в’їзді у місто, а також волонтерами, у готелях, ресторанах тощо.  

«Для туристів розробляли спеціальні путівники, які містили 
інформацію про те, що у місті побачити, як обміняти гроші, як викликати 
таксі, інформацію про туристично-інформаційні центри, про розклад матчів 
і що буде в місті відбуватися. Ці путівники розроблялися українською, 
англійською, німецькою, польською та португальською мовами.  

Дуже багато туристів з Португалії були приємно здивовані, бо 
насправді не чекали, що буде стільки інформації їхньою рідною мовою», – 
додала Н. Радіоненко.  

До Центрів туристичної інформації у Львові з 7 до 17 червня, у 
найактивніші дні Євро-2012, звернулися 3 356 осіб. З них – 871 українець та 
2 485 іноземці.  

Зокрема, з Німеччини – 980 (40 %), Португалії – 231, Польщі – 272, 
Данії – 193, Росії – 178, Великобританії – 96, Канади – 54, США – 25, а 
також: Китаю, Південної Кореї, Японії, Австралії, Бразилії, Венесуели тощо. 
Для порівняння, у червні 2011 р. туристичний центр відвідало 163 німці, 
тоді як за перші два тижні 2012 р. – 980 осіб. Про це інформує медіа-центр 
«Львів-2012».  

Туристичні центри роздали близько 6 тис. карт міста, 5 тис. путівників, 
3 тис. програм подій у місті. Найбільшим попитом користувались 
німецькомовні брошури. Загалом Агенцією з підготовки м. Львова до Євро-
2012 було надруковано 120 тис. карт міста, що роздавали безкоштовно 
туристам протягом Євро-2012 чемпіонату, починаючи від кордону, 
автозаправок на в’їзді у місто, а також волонтерами, у готелях, ресторанах 
тощо.  

Міжнародний аеропорт «Львів» імені Данила Галицького за 10 днів 
Євро-2012 обслужив понад 600 міжнародних та внутрішніх рейсів. 
Більшість чартерних та додаткових рейсів прибуло з країн-учасниць матчів – 
Німеччини, Данії, Португалії, а також з Польщі, Чехії, Австрії. Зокрема, за 
день останнього матчу було надано послуги 40 тис. пасажирів. За період 
проведення чемпіонату аеродром аеропорту прийняв вісім пасажирських 
суден класу «D» (Аеробус 310, Боїнг 767) із футбольними вболівальниками.  

Окрім того, у медіа-центрі «Львів 2012» на час Євро-2012 
акредитувалось загалом 706 журналістів, 200 з них – представники 
іноземних ЗМІ, які не лише отримували розсилку матеріалів медіа-центру, а 
й працювали тут над своїми матеріалами.  
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Акредитувались та працювали тут журналісти із більш, ніж 10 країн 
світу: Німеччини, Португалії, Данії, Польщі, Австрії, Австралії, Китаю, 
Індонезії, Вєтнаму, Хорватії, Великої Британії. Протягом цього періоду у 
медіа-центрі працювали також 100 волонтерів різних напрямків: медіа, 
переклад, супровід, рецепція, коментарі, інформація.  

Від 1 до 20 червня працівники медіа-центру організували для 
журналістів більше 350 коментарів посадовців, а також близько 20 разів за 
коментарями до представників міської ради звертались іноземні журналісти. 
За цей час відбулось 34 радіо- та телеефіри посадовців міської ради. Троє 
представників зарубіжних медіа побували на ефірах місцевих телеканалів: 
Девід Юнгрен, Аскольд Крушельницький та Штефан Тіс.  

З початку своєї роботи медіа-центр «Львів-2012» підготував більше 500 
новин. Спеціальний канал на сайті «youtube.com» зібрав близько 150 
підписників та майже 1 млн переглядів за 15 днів. Загалом за цей період 
працівниками медіа-центру тут було розміщено понад 120 відеороликів.  

 За час Євро-2012 на сайті BBC з’явилось близько 20 матеріалів про 
ігри у Львові, також про приймаюче місто Львів писало інформаційне 
агентство «Франс Прес» (понад 10 публікацій). 9 матеріалів про місто 
розмістило на своїх веб-сторінках «Deutsche welle». Про ігри збірної 
Німеччини у Львові також писало інформагентство «Аль-Джазіра» тощо.  

Найбільша щоденна газета Нідерландів «De Telegraaf» писала про 
чудове місто Львів та спростовувала неправдиву інформацію про Україну до 
початку Євро-2012. Також про фантастичне та гостинне місто пише 
авторитетна німецька газета «Die Welt».  

Підготовку міста до чемпіонату висвітлювала і міжрегіональна газета 
«Neues Deutchland», розповідаючи про гігантську фан-зону та велику 
кількість волонтерів. «Львів підтвердив, що може організувати не лише одну 
з найбільших спортивних подій, проте і зробити з цього грандіозне свято», - 
написали про Львів у данській щоденній газеті «Politiken».  

Нагадаємо, що на час Євро-2012 у Львові велику сесійну залу міської 
ради переобладнали під медіа-центр «Львів 2012». Окрім робочих місць для 
іноземних журналістів, також сюди перемістились працівники прес-служби 
міської ради та волонтери приймаючого міста.  

Тим часом, як повідомив на прес-конференції начальник ГУ МВС у 
Львівській області О. Рудяк, від моменту початку Чемпіонату Європи з 
футболу у Львові переважали злочини майнового характеру, зокрема – 
крадіжки і грабежі.  

Так, О. Рудяк повідомив, що за час Євро-2012 у Львові затримано 
чотирьох кишенькових злодіїв – як львівських, так і з інших міст. Також у 
перший тиждень чемпіонату у Львові було зафіксовано 12 квартирних 
крадіжок.  

Окрім того, головний міліціонер Львівщини повідомив, що жертвами 
грабежів стали двоє іноземних громадян.  
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За його словами, під час Євро-2012 через активне задіяння працівників 
міліції злочинність у Львові знизилася на близько 11 %.  

Натомість, за запевненням О. Рудяка, злочинів на ґрунті расової 
неприязні під час Євро-2012 у Львові зафіксовано не було.  

«Що стосується расової дискримінації, то її не зафіксовано. Принаймні, 
звернень не було. І атмосфера, яка була, яку ми досі відчуваємо, показує, що 
галичани і львів’яни – це достатньо привітні, гарні люди. Той дискомфорт, 
який іноді створювали вболівальники – я маю на увазі співи, святкування чи 
розчарування чиєсь – не викликали скарг», – зазначив О. Рудяк.  

Нагадаємо, британське громадське телебачення ВВС у програмі 
«Panorama» показало господарів Євро-2012 Україну і Польщу як небезпечні 
країни, в футбольному середовищі яких процвітає расизм і нетерпимість. 
Частину кадрів для відеоряду взято зі стадіону «Україна» під час матчів 
«Карпат». У програмі колишній гравець збірної Англії С. Кемпбелл 
закликав фанів не їхати на Євро-2012, бо вони можуть повернутися «в 
труні».  

Водночас головний міліціонер Львівщини пояснив, чому працівники 
спецпідрозділу «Беркут» не відреагували, коли німецькі вболівальники у 
Львові 9 червня вилізли на пам’ятник Амфітріті.  

«Так, вболівальників під час Євро-2012 в нас перебувало в кількості від 
25 до 35 тис. осіб одночасно на території міста. Зрозумійте, спровокувати 
ситуацію – дуже легко, а врегулювати її – дуже важко. Там, де були не грубі 
порушення, ми профілактували», – пояснив О. Рудяк на прес-конференції.  

Окрім того, начальник міліції Львівщини вказав на те, що перші 
вболівальники, які приїхали до Львова на Євро-2012, поводили себе не 
зовсім коректно, гадаючи, що приїхали в країну третього світу. «Згодом 
вони і їх «колеги» поводили себе вже значно коректніше», – додав О. Рудяк 
(Перші підсумки Євро-2012 у Львові // Поступ 
(http://postup.brama.com/usual.php?what=74097). – 2012. – 22.06). 
 
 
Позитивні відгуки 

 
Голландська газета «TELEGRAF» називає Львів «ідеальним містом для 

фанів та для життя». «Тепер туристи (німецькі і португальські) можуть 
сповна насолодитись Львовом: чудовий центр міста, відмінна атмосфера, 
багата історична і культурна спадщина. Фани справді насолоджуються», – 
йдеться у публікації.  

Зазначається, що мешканці Львова, особливо молоді, роблять все, щоб 
позитивно репрезентувати місто: «повсюди люди у вишиванках, на кожному 
куті – жива музика, багато туристичних магазинчиків і навіть пивний 
велосипед. Львів – ідеальне місто для фанатів  і життя», – пише видання. 

«Годинні простоювання на кордоні, прибирання органів влади, 
небезпека злочинів на дорозі, катастрофічні дороги, космічні ціни на готель. 
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Такими були прогнози. Як підсумок можна було сказати: хто поїде в 
Україну на Євро-2012, той сам собі винен. Сьогодні треба сказати: сам собі 
винен той, хто цю подію пропустив», – пише про Львів німецька газета 
«Osnabrücker Zeitung». 

Репортаж зі Львова з’явився і у хорватській газеті «Glas Slavonije». 
«Фани шоковані мільйонним містом», – наголошує видання. «Культурна 
столиця України справді має що запропонувати: крім смачної і корисної 
кухні,  – відмінне пиво, яке стало для вболівальників справжнім 
відкриттям», – зазначає  видання. 

Данська газета «POLITIKEN» зазначає, що Львів підтвердив, що «може 
організувати не лише одну з найбільших спортивних подій, проте і зробити з 
цього грандіозне  свято»: «У Львові все йде, як по нотах – маса подій, які 
захоплюють подих». 

«Незвичайне і дуже гарне поєднання футбольних вболівальників та 
місцевих мешканців. Таке не часто зустрічаєш на подібних великих подіях. 
Старші пани на лавочках грають в карти, на Ринку грає духова капела, 
неподалік виступає танцювальна дівоча група. 200 метрів звідти весільна 
пара виходить з Домініканського собору і прокладає собі шлях серед фанів», 
– згадує події ЄВРО-2012 у Львові німецьке видання «Morgenweb.de». 

Іноземні медіа поза подіями ЄВРО-2012 відзначають і красу міста. 
«Маленький Відень», – так називає Львів французьке видання 
«RMCSPORT»: «Маленький Відень», друга назва, яку отримав Львів 
завдяки своїм пішохідним вулицям і вуличним романтичним кафе». 

Німецький канал Deutsche Welle зазначає: «Місто під час Євро-2012 
показує свої найкращі сторони – «відкритість, привітність та модерність» 
(Іноземні ЗМІ: Львів – ідеальне місто для фанів та життя // Zaxid.net 

(http://zaxid.net/home/showSingleNews.do?inozemni_zmi_lviv__idealne_m
isto_dlya_faniv_ta_zhittya&objectId=1258348). – 2012. – 22.06). 

 
* * * 

Євро-2012 у Львові пройшло у дружній атмосфері і гості відкрили для 
себе, що місто «насправді не так далеко». У цьому переконана керівник 
проекту «Муніципальний розвиток та оновлення старої частини міста» 
І. Гляйхман. 

«Під час Євро-2012 ми проводили проект «Майстерня міста» на площі 
Ринок, тому ми проводили багато часу на вулиці і мали можливість 
поспілкуватись з багатьма іноземцями. Усі вони були однаково сильно та 
позитивно вражені красою міста, його оригінальністю. Дуже імпонували 
туристам хороші відчуття в міському просторі та на вулицях, привітні 
львів’яни. Всі ці туристи повернулися додому з хорошими враженнями і 
спогадами про місто. 

Вже навіть під час першого візиту на Єврочемпіонат гості відкрили для 
себе, що Львів «насправді не так далеко». Для багатьох людей Львів 
з’явився на міжнародній «ментальній карті» – і з’явився не просто, а надовго 
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і з дуже позитивними відгуками та асоціаціями, навіть якщо вони бачили 
місто тільки по телебаченні», – розповіла І. Гляйхман. 

І. Гляйхман відзначила і нові інфраструктурні проекти Львова до Євро-
2012: ремонт вулиць, аеропорт, нові автобуси, стадіон, чудова фан-зона. 

Особливим досягненням Львова під час Євро-2012 І. Гляйхман вважає 
дружню атмосферу та порозуміння. «Люди зав’язали багато особистих 
дружніх контактів, мали добрі враження. Чужі стали друзями. Для 
мешканців міста, які насправді до цього часу мали не так багато контактів з 
іноземцями, це був надзвичайно важливий досвід», – розповіла І. Гляйхман. 

І, врешті, найбільшою перевагою є новий імідж Львова. «Тут можна 
жити, життя тут може бути дуже приємним, його стиль і культура є 
абсолютно звичними і нормальними для інших європейців», – додала 
І. Гляйхман (І. Гляйхман: Львів з’явився на міжнародній «ментальній 
карті» // Zaxid.net 
(http://zaxid.net/home/showSingleNews.do?iris_glyayhman_lviv_zyavivsya_na_
mizhnarodniy_mentalniy_karti&objectId=1258555). – 2012. – 26.06).   

 
 

ДОНЕЦЬК 
 
За две недели Евро-2012 Донецк посетило более 100 тыс. иностранных 

болельщиков. Однако львиная доля, примерно 60 %, любителей футбола 
приехали из России и других стран СНГ. Об этом рассказал городской 
голова Донецка А. Лукьянченко. 

 Он считает, что в казну Донецка больше всего денег принесли 
российские болельщики.  

 «Вообще, россияне к нам ездят на футбол нередко. Например на игры 
«Шахтера» в Лиге чемпионов...», – отметил мэр Донецка.  

 Он высказал неудовольствие тем, что на кануне Евро-2012 в 
зарубежных СМИ «недовольные делали все, чтобы навредить имиджу 
нашей страны» – «политику двойных стандартов применяли, вылили много 
грязи».  

 О нашумевшем фильме ВВС, который представлял Украину и Донецк 
в негативном свете, А. Лукьянченко отозвался резко отрицательно: «Это 
показуха. Явная ложь. Натуральное вредительство. Донецк – 
многонациональный город, многоконфессиональный. Никогда у нас не было 
межнациональной розни. И, тем более, расизма, фашизма. Это просто 
исключено».  

 А. Лукьянченко подчеркнул, что англичане в Донецке «ни на что не 
жалуются, говорят, что их нагло обманули, и что расизма в Украине нет» (За 
две недели  Донецк посетило более 100 тыс. иностранных болельщиков. 
Без секс-индустрии // Остров 
(http://www.ostro.org/donetsk/sport/news/401982). – 2012. – 25.06). 
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* * * 
Донецкий аэропорт в рамках четвертьфинала Евро-2012 примет и 

отправит более 100 рейсов. Об этом рассказал начальник Донецкого 
пограничного отряда Ю. Лысюк во время прибытия болельщиков в 
донецкий аеропорт.  Рейсы прибывают из Испании, Франции, Англии, 
Польши, Греции, Германии, Швейцарии.  

 По прилету испанские болельщики громко пели песни, с 
удовольствием позировали перед камерами. Иными словами, они пребывали 
в хорошем настроении.  

 По словам Ю. Лысюка, несмотря на прибытие такого числа рейсов, 
пограничники ведут работу в аэропорту в обычном режиме.  

 «…Мы каждый день работаем в соответствии с ведомственными 
стандартами о качественном осуществлении пограничного контроля среди 
болельщиков», – сказал он.  

 Ю. Лысюк отмечает, что в Донецк на четвертьфинальный матч 
Франция-Испания, прибудет намного больше болельщиков, чем на 
предыдущие игры.  

 «Будем стараться оформить их быстро, без всяких проблем, 
качественно, чтобы у болельщиков было желание прибыть в Украину и в 
следующие разы», – сообщил начальник Донецкого погранотряда.  

 По его словам, на оформление документов болельщиков максимум 
отводится до 20 секунд, опытные инспекторы на это тратят 10-15 секунд, 
прежде на оформление уходило 1-1,5 минуты. «Это – требование УЕФА и 
его мы соблюдаем, сбоев пока не было», – отметил Ю. Лысюк.  

 Также начальник Донецкого пограничного отряда отметил, что новое 
здание аэропорта соответствует всем необходимым требованиям для работы 
ведомства.  

 «Наше подразделение – отряд пограничной службы Донецк полностью 
находится в новом терминале, помещениями, необходимыми для 
организации своей деятельности, мы обеспечены, никаких проблемных 
вопросов не ощущаем», – сказал он.  

 В свою очередь, начальник Восточной Таможни Е. Романчикова, 
которая также вела работу в Донецком терминале сообщила, что аэропорт 
«примет около 6 тыс. пассажиров».  

 «Если говорить о пассажирах, то один человек считается два раза – 
люди прилетают и улетают, поэтому 6 тыс. пассажиров, я думаю, мы 
сегодня оформим, а вообще нагрузка рассчитывалась гораздо большая, 
поэтому готовились к этому заранее, еще в 2011 году, весь персонал прошел 
стажировку, языковую подготовку. И тестирования у нас много раз 
проходили…», – отметила Е. Романчикова.  

 «Я думаю все очень быстро пройдет, пока, по результатам трех матчей, 
в этой категории пассажиров не было совершено ни одного нарушения 
таможенных правил, практически все болельщики проходят по «зеленому 
коридору» – все проходит, благополучно, комфортно. Нам самим очень 
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интересно встречать гостей чемпионата», – сказал начальник Восточной 
Таможни.  

 Отвечая на вопрос журналистов, что чаще везут с собой болельщики из 
Украины, Е. Романчикова сказала, что это интересные впечатления и 
футбольные мячи.  

 «Я думаю, они забирают только какие-то впечатления интересные, так 
что мы не видим предметов каких-либо запрещенных. Многие едут с 
мячами», – сказала она.  

 Как и прежние болельщики, которые прилетали в Донецк на матчи 
Евро-2012 11,15,19 июня, в основном пребывают без багажа, поэтому и 
проходят по «зеленому коридору». «Процедура прохождения таможенного 
контроля занимает всего несколько секунд», – отмечает Е. Романчикова.  

 «В таких условиях мы не только никогда не работали, но никогда и не 
мечтали работать... Я имею в виду просторные помещения, где люди не 
терпят никаких неудобств, они спокойно забирают свои вещи и проходят по 
«зеленому коридору» Наши служебные помещения тоже соответствуют 
наилучшим требованиям условий труда. В этом смысле мы полностью 
удовлетворены», – отмечает начальник Восточной Таможни.  

 Напомним, что генеральным подрядчиком строительства объектов 
аэровокзального и аэродромного комплексов донецкого аэропорта является 
компания «Альтком». Площадь нового терминала 58 тыс. квадратных 
метров. Пропускная способность 3100 пассажиров в час.  

 Охрану общественного порядка в аэропорту осуществляет не только 
украинская милиция, но и французская и испанская полиции.  

 Ранее сообщалось, что испанская полиция ведет работу и на 
территории кемпинг-парка для болельщиков, который расположен в поселке 
Широкий Кировского района города (Донецкий аэропорт готовится 
принять до 6 тыс. фанов сборных Испании и Франции. Таможня и 
пограничники бдят // Остров 
(http://www.ostro.org/donetsk/society/news/401947). – 2012. – 23.06). 

 
* * * 

Около 500 студентов пединститута, свободно говорящих на 
иностранных языках, работают волонтерами в эти дни в областном центре. 

Взаимодействие оргкомитета чемпионата Европы по футболу с 
ГГПИИЯ по вопросу привлечения волонтеров началось еще в 2010 году, а 
основная работа по формированию волонтерских групп, распределению их 
по специализациям, обучению – за год до начала Евро-2012. Часть студентов 
была отобрана для работы в терминалах Донецкого аэропорта, часть – для 
помощи туристам в официальной фан-зоне, часть – для взаимодействия с 
органами правопорядка и медиками. Языковые навыки будущие волонтеры 
продолжали шлифовать в студенческих разговорных клубах на факультетах 
при методической поддержке преподавателей. Проблем с мотивацией такой 
деятельности у молодых людей не было. Кроме третьекурсников, которым 
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волонтерская практика предлагалась как альтернатива обязательной 
практики в оздоровительных лагерях, студенты других курсов увидели в 
этом уникальный шанс для личностного и профессионального 
совершенствования. 

По словам студентов факультета славянской и германской филологии, 
сейчас волонтерский контингент в фан-зоне состоит из 50 человек, в других 
местах в центре города действуют информационные центры, в каждом из 
которых до 16 человек. Иностранные болельщики спрашивают чаще всего, 
как добраться до «Донбасс Арены», аэропорта, ж/д вокзала, интересуются 
расписанием игр и развлекательных мероприятий. По свидетельству 
студентов, в первые дни у многих из них проблемы возникали из-за плохого 
знания географии Донецка – ведь нужно объяснить туристу, по какой улице 
проехать, на какую свернуть, каким автобусом добраться. Эта сфера знаний 
при подготовке волонтеров была как-то упущена. Но и здесь помогли 
студенческие навыки – ребята быстро разобрались по справочникам и 
картам, и теперь смело обращаются с информационными буклетами на 
иностранных языках, которые они (тоже упущение организаторов) сами 
увидели лишь в первый день работы. 

Живут студенты Горловки в благоустроенном общежитии одного из 
донецких техникумов, их обеспечивают питанием. Получили они и 
униформу, состоящую из кепочки, футболки и наплечной сумки. Работа на 
Евро-2012 продолжается. Все ребята заверяют, что свой вуз не подведут 
(Гончаров Р. Волонтеры на Евро-2012 // Кочегарка 
(http://kochegarka.com.ua/?p=49800). – 2012. – 22.06). 

 
 

Негативні відгуки 
 
Донецкие таксисты в ночь после матча Евро-2012 увеличили расценки 

на свои услуги в 3-6 раз. Звонки в популярные в Донецке службы заказа 
такси не принесли нужного результата. Диспетчеры сообщали, что «возле 
«Донбасс Арены» машинок нет». На замечание, что на самом деле возле 
стадиона стоит великое множество свободных таксомоторов с 
опознавательными знаками именно их службы такси, в некоторых 
диспетчерских службах честно признавались, что многие (не все!) водители 
отключили рацию, заказов не принимают и работают, что называется, «с 
бордюра».  

 И действительно, таксисты активно предлагали свои услуги 
выходящим со стадиона болельщиками. При этом они указывали стоимость 
проезда, которая в 3-6 раз отличалась от определенной тарифами на 
таксомоторные перевозки. Так, за поездку, которая традиционно по 
счетчику обходится клиенту в 50 грн просят от 150 до 300 грн.  

 На вопрос, не опасаются ли они, что будут наказаны транспортным 
отделом Донецкого городского совета за уход «на бордюр» и многократное 
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завышение тарифа, группа таксистов ответила, что никого не боятся, «даже 
президента».  

 «Мы ведь не по заказу работаем, а просто так. Если вам дорого – 
попробуйте, закажите машинку по телефону. Может, кто-нибудь 
приедет….», – объяснили они собственный принцип ценообразования.  

 Неудачные попытки вызвать такси по телефону (некоторые номера не 
отвечали, некоторые были постоянно заняты, по некоторым отвечали, что 
свободных машин нет) были предприняты через службы «Зеленоглазое 
такси», «Приват», «Фаэтон», «Всегда», «Виктория», «Лайф», «Шансон» 
«Вояж», «Ваше такси» и некоторые другие. Машины с опознавательными 
знаками этих самых служб в большом количестве наблюдались «на 
бордюре» неподалеку от «Донбасс Арены» (Донецкие таксисты после 
матча Испания-Франция соглашались возить пассажиров за 
6 «счетчиков» // Остров (http://www.ostro.org/donetsk/society/news/401958). 
– 2012. – 24.06). 

 
 
ХАРКІВ 

 
Некоторые болельщики заявляли, что приедут в свою страну и подадут 

иск против политиков, которые давали неправдивую информацию об 
Украине. Об этом сообщил начальник Харьковского регионального штаба 
по вопросам безопасности и правопорядка В. Хома. 

По его словам, многие болельщики начали приезжать в Харьков уже 
после начала чемпионата по советам друзей-фанатов, которые звонили и 
призывали посетить Первую столицу. 

«Фаны звонили и говорили: «Приезжайте, тут кайфово. Тут за 1 евро 
можно такое!». Подтянулись болельщики, поехали друзья. Могло приехать 
намного больше фанов, если бы не действия отдельных политиков и их 
призывы бойкотировать Евро-2012, в частности, не приезжать в Украину, 
потому что здесь якобы плохо встретят. Это непатриотично, неуважение к 
собственному народу и просто оскорбление. Некоторые европейские 
политики поддались на дешевый трюк и им сейчас, как минимум, стыдно. 
Болельщики из Англии говорили, что будут реагировать, потому что 
информация об Украине неправдива. Они сказали, что приехали в страну, 
где живут замечательные люди, нет бандитизма, проституции, а люди на 
улицах не едят собак», – отметил В. Хома. 

По его словам, в Харькове очень серьезно подошли к подготовке 
шествий голландских фанов, чтобы они были безопасны. 

«Как все мирно, чинно и благородно проходило! Как люди радовались! 
Было все отлично. Болельщикам Украину рисовали в черных тонах, а они 
приехали и увидели, насколько наш город красивый и зеленый. Они с 
удовольствием посещали храмы. Харьков им очень понравился. Конечно, 
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Львов в плане архитектуры красивый город. Но в плане доброжелательности 
и отношения отмечали именно Харьков и харьковчан», – сказал В. Хома. 

Он добавил, что проведение Евро-2012 в Украине и, в частности, в 
Харькове будет иметь серьезный положительный резонанс в Европе 
(Английские болельщики удивились, что в Харькове нет проституции, 
бандитизма и не едят собак // Городской Дозор 
(http://dozor.kharkov.ua/city/evro-2012/1109871.html). – 2012. – 20.06). 

 
* * * 

В Харькове за время проведения Евро-2012 побывали 154 тыс. 
болельщиков. Об этом сообщил директор Департамента по вопросам 
подготовки Евро-2012 по футболу А. Нечипоренко. 

 До конца чемпионата в Харькове будет работать фан-зона на пл. 
Свободы, где будут транслировать матчи Евро-2012. Официальное закрытие 
фан-зоны состоится 1 июля (В мэрии подсчитали, что Харьков посетили 
154 тыс. болельщиков // Главное-обозрение 
(http://glavnoe.ua/news/n103249). – 2012. – 21.06). 

 
* * * 

257 чоловік звернулися по медичну допомогу до лікувальних закладів 
Харкова 7-24 червня на об’єктах Чемпіонату Європи з футболу 2012 року.  
Як повідомляє сайт Харківської облдержадміністрації  за словами 
заступника ХОДА І. Шурми, на стадіоні «Металіст» по допомогу звернулися 
97 чоловік, у фан-зоні на пл. Свободи – 157, у Міжнародному аеропорту 
«Харків» – одна людина, на залізничному вокзалі – дві людини.  

 За його інформацією, 65 чоловік було госпіталізовано. Серед них 
громадяни таких країн: Голландія – 12, Австралія – 1, Україна – 32, Англія – 
4, Росія – 5, Данія – 1, Німеччина – 5, Грузія – 1, Ізраїль – 2, Єгипет – 1, 
Угорщина – 1. Пацієнти госпіталізовані до Харківської міської клінічної 
лікарні № 14; Харківської міської клінічної лікарні швидкої та невідкладної 
медичної допомоги ім. проф. О. І. Мєщанінова; Харківської міської 
багатопрофільної лікарні № 17; Обласної клінічної лікарні – Центру 
екстреної медичної допомоги та медицини катастроф; Обласного клінічного 
центру урології та нефрології, Обласної клінічної інфекційної лікарні; 
Харківської міської клінічної лікарні № 27 та інші (По допомогу до медиків 
з початку Євро-2012 у Харкові звернулися 257 чоловік // Харківська міська 
рада (http://www.city.kharkov.ua/uk/news/po-dopomogu-do-medikiv-z-
pochatku-yevro-2012-u-harkovi-zvernulisya-257-cholovik-14639.html). – 2012. 
– 26.06). 
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Позитивні відгуки 

 
Волонтери з Нижнього Новгорода відзначили високий рівень 

підготовки Харкова до Чемпіонату Європи з футболу 2012 року. Про це 
розповів волонтер, який працював в офіційній фан-зоні Євро-2012 у 
Харкові. 

За його словами, крім Нижнього Новгорода Росія в харківській фан-зоні 
була представлена Санкт-Петербургом, Москвою, Новосибірськом і 
Бєлгородом. Разом з росіянами у фан-зоні працювали волонтери з України, 
Німеччини, Португалії, Китаю, Туреччини, Чехії, Латвії та Болгарії. 

«Футбольна атмосфера панувала практично всюди. Першим, що я 
побачив, приїхавши до Харкова, був величезний футбольний м’яч на 
вокзалі. Футбольних логотипів не було хіба що тільки на сміттєвих урнах. 
Усе було продумано до останньої дрібниці. Так, наприклад, усі написи на 
вивісках дублювалися англійською», – підкреслив волонтер (Іноземні 
волонтери вражені підготовкою Харкова до Євро-2012 // Харківська 
міська рада (http://www.city.kharkov.ua/uk/news/inozemni-volonteri-vrazheni-
pidgotovkoyu-harkova-do-yevro-2012-14646.html). – 2012. – 26.06). 

 
 
Негативні відгуки у ЗМІ 

 
Председатель Харьковской облгосадминистрации М. Добкин назвал 

депутатов немецкого парламента «букашками». Такое заявление он сделал в 
ходе пленарного заседания сессии Харьковского облсовета в ответ на 
требование фракции партии «Батькивщина» провести расследование 
эффективности использования средств при подготовке области к Евро-2012. 

 Обосновывая требование фракции, депутат облсовета И. Варченко 
отметил, что у многих складывается впечатление, что «мы купили 
«Запорожец» по цене «Мерседеса». 

 По его словам, нужно, в частности, проверить, сколько средств было 
выделено из различных фондов на ремонты фасадов домов, строительство и 
реконструкцию гостиниц, и какова была заполняемость этих объектов. 
Также интересно узнать, сколько средств было потрачено на создание 
туристической инфраструктуры, и как они были использованы в период 
Евро-2012. Кром того, он попросил обнародовать данные о том, сколько 
средств было использовано по тендерным процедурам, а сколько – без. 

 В ответ М. Добкин заявил, что понимает, как тяжело пережить 
небывалый успех Евро-2012 всем недругам Украины, которые создавали 
антиукраинскую пиар-кампанию в западной прессе. 
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 «Я имею в виду и тех букашек, которые получили депутатские 
удостоверения в Бундестаге и тех, кто прошел по спискам БЮТ и КПУ», – 
заявил он. 

 По словам М. Добкина, в Харьков приехало большое количество 
иностранцев, которые очень высоко оценили подготовку к Чемпионату и 
создали здесь настоящий праздник. 

 На просьбу И. Варченко предоставить данные о экономическом 
эффекте от проведения чемпионата губернатор заявил, что Харьковщина 
будет получать огромную пользу от той инфраструктуры и того опыта, 
который был получен в рамках подготовки к Евро-2012 (Добкин обозвал 
депутатов Бундестага «букашками» //  Главное-обозрение 
(http://glavnoe.ua/news/n103251). – 2012. – 21.06). 

 
 

Економічне значення ЄВРО-2012 
 

Депутати Львівської обласної ради дадуть економічну оцінку 
проведенню Євро-2012 в області. Вже експертна група аналізує 
ефективність використання коштів.  Про це  повідомив заступник голови 
постійної комісії з питань бюджету, соціально-економічного розвитку та 
комунальної власності Львівської облради С. Кубів. 

У групу входять депутати облради, представники ЛНУ ім. Івана 
Франка, НУ «Львівська політехніка», експерти з інвестиційних і 
консалтингових питань, аудитори. «Здійснюємо аудит соціально-
економічного характеру щодо проведення Євро-2012.– До кінця серпня 
отримаємо офіційний звіт використання коштів, а вже на вересневій сесії 
розглядатимемо питання», – зазначив С. Кубів. 

С. Кубів обіцяє, що депутати не будуть політизувати це питання. Щодо 
основних зауважень, то, на думку депутата, одним з них є відсутність 
стратегічного бачення використання інфраструктури Євро-2012, зокрема 
стадіону «Арена-Львів», який став третім в історії України найдорожчим 
стадіоном (після НСК «Олімпійський» та «Донбас-Арени»). А ще – 
відсутність угоди між державою і приватним партнерством. 

Депутати Львівської міської ради також не залишать питання аудиту 
видатків на підготовку та проведення Євро-2012 поза увагою. 
«Вимагатимемо звіту від виконавчого органу міськради вже на черговій 
сесії», – повідомив Л. Мельничук, депутат Львівської міської ради 
(Експерти на Львівщині аналізують ефективність витрат на Євро-2012 
// Експрес (http://lviv.expres.ua/news/2012/06/22/54437). - 2012. – 22.06). 
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Позитивні відгуки 

 
Організація та проведення футбольного чемпіонату Євро-2012 

дозволили Україні придбати незамінний досвід у сфері бізнесу, 
використовувати який країна з успіхом зможе принаймні кілька десятиліть. 
Таку думку висловив координатор європейських економічних програм 
М. Олавссон. 

За його словами, офіційний Київ уже наочно продемонстрував усьому 
світу свої навички в області створення відповідної інфраструктури, 
будівництва доріг і стадіонів, реконструкції аеропортів та приведення сфери 
обслуговування у відповідність з найжорсткішими стандартами Об’єднаної 
Європи. «Так, усіх вкладених в чемпіонат витрат України не поверне, – 
підкреслив, зокрема, співрозмовник агентства. – Але, працюючи за вже 
знайомими економічними схемами, Київ напевно з часом стане отримувати 
реальний прибуток». 

Експерт також припустив, що найближчим часом Україна і ЄС почнуть 
реалізацію нових спільних програм, і це дозволить сторонам говорити про 
взаємовигідну співпрацю. 

Раніше віце-прем’єр України – міністр інфраструктури Б. Колесніков 
заявив, що Україна не зможе повернути понад 414 млн грн, витрачених на 
підготовку заходу. «Найбільша витратна частина – це, природно, аеропорти. 
Хоча тепер злітно-посадкова смуга в Донецьку, Львові та Харкові без 
поточних ремонтів, окрім заміни світлосигнальної техніки, можуть служити 
як мінімум 75 років», – зазначив він на прес-конференції в Києві (З Євро-
2012 Україна набула незамінний економічний досвід – європейський 
експерт // GolosUA.com (http://www.golosua.com/ua/main/article/euro-
2012/2012/06/25_s-evro-2012-ukraina-priobrela-nezamenimyiy-
ekonomicheskiy-opyit-evropeyskiy-ekspert)). 

 
 

Негативні відгуки у ЗМІ 
 

  Представители малого и среднего бизнеса Украины констатируют, что 
не получили обещанной чиновниками выгоды от чемпионата Евро-2012. Об 
этом пишет газета «Экономические известия». 

 «Можно констатировать убедительный успех фан-зон, но вот смежные 
с футболом сферы – таксисты, рестораторы и особенно отельеры – говорят о 
скромном экономическом эффекте футбольного соревнования», – говорится 
в публикации. Издание поясняет, что владельцы гостиниц виноваты сами – 
поскольку выставляли непомерно высокие цены, выше в 2 раза, нежели в 
соседней Польше. 

«Столь же несостоятельными оказались ожидания таксистов. Как 
поясняют эксперты, проблема автоперевозчиков состояла в принципиально 
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неправильном понимании среднего европейца. Граждане благополучного 
ЕС не привыкли разбрасываться деньгами на такси, которое во всех странах 
позиционируется как очень затратный способ передвижения, доверяя 
общественному транспорту», – пишет газета. 

Не оправдались и надежды рестораторов. «Наплыв посетителей 
действительно был, однако исключительно в дни матчей и только в тех 
ресторанах, которые расположены недалеко от футбольных арен», – 
сообщает издание. 

Ранее вице-премьер – министр инфраструктуры Б. Колесников заявлял, 
что Украина готова к проведению чемпионата Евро-2012 практически на 
100 %. Он выразил уверенность, что затраченные на подготовку чемпионата 
по футболу средства Украина сможет вернуть за счет туризма. 
Б. Колесников отметил, что в принимающих Евро-2012 городах (Киев, 
Львов, Донецк, Харьков) много ресторанов, кафе, гостиниц очень высокого 
уровня. По прогнозам вице-премьера, Украину посетит от 800 тыс. до 
1,2 млн человек, а минимальная выручка составит $ 1,3-1,5 млрд. 

Вместе с тем, как в комментарии немецкой газете «Frankfurter 
Allgemeinen Zeitung» заявил народный депутат О. Семерак, разворовывание 
украинскими чиновниками государственных средств при подготовке к 
чемпионату Европы по футболу является одним из «наибольших 
коррупционных скандалов» за все время Независимости Украины. По его 
оценке, 30-40 % тех денег, которые государство потратило на подготовку 
турнира, «просачивались в темные каналы». В этом контексте газета 
обратила внимание на донецкую компанию «Альтком», которая получила 
чрезвычайно большие государственные заказы при подготовке к ЕВРО-
2012: отмечается, что настоящие владельцы «Альткому» прячутся за 
фиктивной оффшорной фирмой («почтовым ящиком»), зарегистрированной 
в Белизе. По мнению О. Семерака, ключ от этого «почтового ящика» держит 
в руке не кто иной, как ответственный за подготовку и проведение в 
Украине ЕВРО-2012 вице-премьер Б. Колесников. 

Также мы писали, что украинские чиновники, которых их оппоненты 
обвиняют в разворовывании 30-40 % средств на подготовку к ЕВРО-2012, 
пытаются скрыть масштабы провала ЕВРО-2012 за статистическими 
манипуляциями. Так, вице-премьер Б. Колесников утверждает, что 
поскольку ежедневный пограничный трафик с начала июня вырос на 
90 тыс., то и болельщиков прибыло соответственно на 90 тыс. больше. 

Налицо нехитрая манипуляция статистикой, поскольку согласно 
данным Госпрогранслужбы Украины Украину посетили с начала июня на 
72 тыс. визитеров больше, чем за соотвествующий период прошлого года. 
То есть именно на Евро-2012 приехало посмотреть примерно по 12 тыс 
иностранцев в сутки (на данный момент в перид с 8 по 13 июня). 

А глава НБУ С. Арбузов вообще порвал всякий контакт с реальностью: 
он ожидает, что болельщики привезут в Украину $ 3 млрд дополнительных 
поступлений валюты. Если сопоставить это с фактическим трафиком 
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который зарегистрирован Госпрогранслужбой, каждый болельщик должен 
будет потратить в Украине $ 42 тыс., что больше среднегодового дохода на 
одного жителя ЕС! Поверить в такое можно ну только при наличии богатой 
чиновничьей фантазии. Но и эти поступления не окупят затрат на Евро-
2012, которые по словам вице-премьера Б. Колесникова составили 
$ 5,5 млрд, а прямые убытки – 414 млн. 

Ранее мы указывали, что подготовка Украины под 
«предводительством» вице-премьера Б. Колесникова и его подручных к 
Евро-2012 впечатляет даже европейских экспертов. Так, о том, что финал 
Евро-2012 символизирует все, что неладно на Украине, утверждает в блоге 
на сайте Financial Times эксперт Э. Уилсон (European Council on Foreign 
Relations). «Коррупция расцвела пышным цветом, в том числе при 
подготовке к турниру», – пишет автор. Подушевой ВВП на Украине – 
7200 долларов в год, но на Евро-2012 уже потрачено больше, чем 
британцами на Олимпиаду в Лондоне. «По слухам, откаты на большинстве 
проектов составляют до 40 %», – говорится в статье. 

«Хвиля» также писала о том, что Евро-2012 стало для украинской 
власти и иных «заинтересованных лиц» не только поводом для мощного 
«дерибана» госбюджета, но и официальным прикрытием для прямого 
вытягивания из кошельков украинских граждан последних копеек. 

Также эксперты утверждают, что деньги, которые привезут болельщики 
Евро-2012, составят лишь 4 % от объема капиталовложений в недвижимость 
за 2011 год, – об этом во время круглого стола сказал президент лиги 
экспертов Украины А. Гусельников. По словам эксперта, поступления, 
которые получит Украина от проведения Евро-2012, определяются 
количеством проданных билетов, а также количеством услуг, которые 
заказывают гости Евро-2012. 

Также эксперт привел данные по количеству проданных билетов на 
стадионах во время проведения матчей Евро-2012. А. Гусельников сообщил, 
что на матчи Евро-2012, которые будут проводиться на НСК 
«Олимпийском», было продано билетов на 445 млн грн, услуг продано на 
1,1 млрд грн. «У нас получается сумма около 1,5 млрд грн», – добавил он. 

Вместе с тем эксперт для сравнения привел объемы капиталовложений 
в недвижимость Киева и Киевской области. По его словам, в 2011 году они 
составили 43 млрд грн. «При несложном математическом подсчете мы 
видим, что деньги, которые привезут болельщики Евро-2012 в город Киев, 
составят лишь 4 % от общей суммы капиталовложений, которые мы 
посчитали за 2011 год», – добавил А. Гусельников (Евро-2012 приносит 
малому бизнесу горькое разочарование // Флот – 2017 
(http://flot2017.com/posts/new/evro2012_prinosit_malomu_biznesu_gorkoe_raz
ocharovanie). – 2012. – 26.06). 
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Політичне значення ЄВРО-2012 
 
Позитивні відгуки 

 
 Бывший госсекретарь США Г. Киссинджер высоко оценил подготовку 

Украины к Чемпионату Европы по футболу Евро-2012. Об этом он заявил во 
время встречи с Президентом Украины В. Януковичем, отмечает пресс-
служба Президента Украины. 

 В. Янукович во время встречи также обсудил с Г. Киссинджером 
вопросы развития Украины в контексте глобальных вызовов и мирового 
экономического кризиса. «Во время встречи речь шла о развитии отношений 
между Украиной и США, а также о реформах, которые осуществляет сейчас 
наша страна в контексте европейской интеграции», – отметили в пресс-
службе. 

 Напомним, ранее В. Янукович выразил мнение, что политическая 
ситуация в Украине не должна мешать проведению в стране Чемпионата 
Европы по футболу (В США похвалили Украину за хорошую подготовку к 
Евро-2012 // Паралель-Медiа (http://paralel-media.com.ua/p48585.html). – 
2012. – 25.06). 

 
* * * 

Організація Євро-2012 стала стратегічною інвестицією та перемогою 
України. Про це заявив віце-прем’єр-міністр України – міністр соціальної 
політики С. Тігіпко на прес-конференції у Вінницькій ОДА.  За його 
словами, проведення Євро-2012 в Україні виправдане. 

 «Україні потрібно займатися капітальними вкладеннями. Особливо, 
якщо бізнесу важко здійснювати довготривалі інвестиції, – наголосив віце-
прем’єр. – Завдяки Євро-2012 ми збудували стадіони, аеропорти, багато 
доріг, створили нові робочі місця». 

 С. Тігіпко наголосив, що всі інвестиції уряду в Євро-2012 створюють 
стимули для зростання економіки в середньостроковій та тривалій 
перспективі. 

 «Ми повинні думати про перспективу. Можливо, результати будуть не 
відразу, але в стратегічному плані, в середньо- і довгостроковій перспективі 
ми виграємо», – наголосив він. 

 Віце-прем’єр також відзначив позитивний вплив Євро-2012 на 
формування іміджу України за кордоном. 

 «Згадайте, які уявлення про Україну були перед Євро-2012, і 
послухайте, що говорять зараз. Сотні тисяч людей приїхали в Україну, і всі 
задоволені», – сказав С. Тігіпко (С. Тігіпко: Організація Євро-2012 стала 
стратегічною перемогою України // Інформаційне агентство 
«Регіональні Новини» (http://regionews.com.ua/node/48694). – 2012. – 27.06). 
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* * * 
Сьогодні, мабуть, немає в Україні людини, яка не знала б про 

проведення «Євро2012». Ми приймаємо європейське футбольне свято, і 
робимо це гідно. Україна чергового разу доводить, що вміє бути гостинною 
та надійною. 

Практично до самого старту «Євро-2012» у політичних колах ЄС 
розмірковували про бойкот чемпіонату, нездатність України провести його 
на гідному рівні. Але вже перші матчі підтвердили, що українці чудово 
підготувалися, а гостинність є невід’ємною частиною національного 
характеру. Показово, що шведські футбольні фанати, змушені достроково 
розпрощатися з Києвом через невдалий виступ своєї збірної, щиро 
подякували українцям за теплий прийом та допомогу у розв’язанні 
побутових проблем. Багато хто зі скандинавів висловив готовність 
повернутися в Україну, щоб ближче познайомитися з нашою країною. 

Підготовка до «Євро-2012» в Україні була справді потужною. Протягом 
2010 – 2012 років було побудовано понад 2 тисячі кілометрів нових 
шосейних доріг, удвічі більше було відновлено. Гостей «Євро-2012» Україна 
зустрічає в декількох реконструйованих та побудованих з нуля терміналах 
аеропортів, які стали справжніми повітряними воротами держави. Крім 
кардинальної модернізації авіасполучення відзначимо появу на українських 
залізницях швидкісних поїздів «Hyundai», які дозволяють здійснити 
справжню транспортну революцію в Україні. Модернізація транспортної 
інфраструктури дає Україні підстави розраховувати на істотне зростання 
потоку туристів. Їх готові будуть прийняти і після завершення «Євро-2012» 
близько трьох сотень нових українських готелів різних категорій – від 
простих хостелів до 5зіркових оазисів розкоші. 

Правду кажучи, не віриться, що свята великого футболу в Україні 
могло не бути. Президент В. Янукович зізнався в нещодавньому інтерв’ю 
впливовому американському виданню «The Time Magazine», що мав 
моральні підстави відмовитися від проведення турніру в Україні, 
переклавши відповідальність за вимушену відмову від «Євро2012» на свого 
попередника В. Ющенка. Світова економічна криза та відсутність 
необхідного досвіду в організації подібних заходів були переконливими 
аргументами, які дозволяють відмовитися від серйозних видатків на 
проведення чемпіонату. Україна, на відміну від Польщі, не могла 
розраховувати на фінансову допомогу ЄС і була змушена мобілізувати 
власні ресурси. 

Але Україна віддала перевагу боротьбі і домагатися успіху, 
демонструючи бажання підготуватися до приймання «Євро-2012» під 
суворим контролем представників УЄФА. Завдяки самовідданим діям 
сотень тисяч українців, які вирішили гідно прийняти чемпіонат Європи з 
футболу, тональність заяв М. Платіні, М. Каллена та інших босів 
європейського футболу ставала з кожним днем теплішою та 
конструктивнішою. За якихось два роки Україна переконливо і предметно 
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довела всій Європі, що є серйозним партнером, здатним домагатися успіху в 
умовах цейтноту. 

«Євро-2012» в Україні відрізняється не лише захоплюючою боротьбою 
на зеленому газоні, але й атмосферою взаєморозуміння між 
уболівальниками. На українських стадіонах та у фанзонах не зафіксовані 
прояви расизму або агресивного ставлення до громадян інших рас або 
національностей. Поодинокі дрібні кримінальні прояви не спроможні 
вплинути на атмосферу свята. Тисячам європейських уболівальників 
припали до смаку не тільки українське пиво, але й дружні стосунки. Україна 
переконливо обстояла не лише власне право на проведення «Євро-2012», але 
й зуміла довести всім скептикам, що є відповідальною європейською 
державою (Козлов М. Український політикум – Футбол нашої надії // 
Одеські  вісті 
(http://izvestiya.odessa.ua/index.php?go=Newspaper&in=view&id=24578). – 
2012. – 21.06). 
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